
Петък
8 октомври 2010, брой 191 (5002)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.40002 

-0.82% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.39700   

     +0.82%
Българска народна банка

Sofix: 373.64 

    -0.75% 
Българска фондова борса

BG40: 113.98 

-0.92% 
Българска фондова борса

компании ▶ 12

Мобилните оператори настъпват  
при фиксираната  
телефония

Общинска 
банка  
отново се 
продава

компании ▶ 14

Weekend ▶ 20-21

Скъпите модни 
брандове 
в битка за 
клиенти

Новини ▶ 8 

Найденов се 
изненада от 
собствения си 
закон

компании ▶ 11

Акциите  
на „Мостстрой” 
поевтиняха  
8 пъти за ден

Борса със 
залязващи 
функции

Тема на деня ▶ 4-5ИзлИшно 
упражненИе

Увеличаването на осигуровките за пенсия с 3% няма 
да увеличи приходите в НОИ, което на практика 

обезсмисля решението на кабинета. Новото натоварване 
на бизнеса ще увеличи сивия сектор и безработицата

▶ 6
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Печеливш
Мария опренова

Губещ
Барак обама
 

Директорът „Маркетинг Комуникации” на „МобилТел” Мария 
Опренова е избрана за нов председател на управителния 
съвет на Българската асоциация на рекламодателите (БАР). 
Досега постът се заемаше от изпълнителния директор на 
„Нестле България” Антонис Кандзелис. Опренова ще работи 
в посока утвърждаване репутацията на БАР като основния 
представителен орган на рекламодателите. 

Разследваща комисия по петролния разлив в Мексиканския 
залив разкритикува президента на САЩ Барак Обама за 
слабата реакция при най-голямата екологична катастрофа 
в историята на страната. Според назначените от самия 
държавен глава експерти през първите 10 дни администра-
цията е била настроена „твърде оптимистично” спрямо 
способността на BP да овладее замърсяването. 

Мнения

По темата: отборът 
на партийните поети. За 
съжаление е точно така! В 
никакъв случай не бива да 
се допуска такова решение. 
Огромна грешка е да се уве-
личават осигуровките.

кирил иванов

Бойко Борисов донесе 
„вятъра на промяната” 
с вятърничавата си 
политика, поставяща 
държавата в пълен хаос. 
Сега и нови, по-високи 
осигуровки. И по-бедни 
хора, от най-бедните 
в Европа. НИЕ плащаме 
за здраве, а Бойко харчи 
и ни ругае и лъже! Това 
са нашите пари! Така е, 
когато мафията е във 
властта, а топмафиоти-
те са недосегаеми. ГЕРБ 
е продължение на СИК, 
ВИС, ИПОН, Скорпио, но 
с други средства. Съвсем 
по „марксически”. Ние си го 
избрахме, нали?

ГерБавия 

▶

▶
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1Обичайните лобисти 
се насочиха към конце-
сиите. Даването на 
концесиите за добив 

на инертни материали 
единствено в ръцете на об-
щините засега е осуетено.

2„Мостстрой” на 
прага на фалита. 
Пътностроител-
ната компания е в 

състояние на неплатежо-
способност и свръхзадлъж-
нялост.

3Фалитът на „Мост-
строй” няма да попре-
чи на строителство-
то на „Тракия”. 

Закон на поправителен.  
А къде гледахте?

Министър Мирослав Найденов 
обеща на природозащитниците, 
че ще оттегли спорни текстове от 
проектозакона за горите (виж стр. 
8), които регламентират строител-
ство в горски територии. Това стана 
на кръгла маса за обсъждане на 
проекта и на пръв поглед се случи 
твърде бързо и лесно. Министърът 
изслуша аргументите на еколозите, 
след което обяви, че тези аргументи 
за него натежават над обосновката 
на експертите, работили по проек-
та, и обеща да премахне спорните 
текстове. Въпросът обаче е: защо 
точно сега?

Създаването на нов закон за 
горите беше обявено за един от 
големите приоритети на новото 
правителство, защото той трябва да 
сложи голяма и окончателна точка 
на злоупотребите със заменките 
и да спре безогледното мащабно 
строителство на неподходящи 
места. Работата по него продължи 

повече от година. По думите на 
министъра - именно за да не се 
допуснат грешки от бързане и за да 
се постигне максимален консенсус 
със заинтересованите страни и 
обществото. 

Миналата седмица обаче 
законопроектът беше одобрен от 
Министерския съвет (МС) и вече 
е внесен в парламента. Ден преди 
да мине в МС обаче, коалицията 
„За да остане природа в България” 
изпрати писмо, с което сезира МС 
и медиите за въпросните проблем-
ни текстове, един от които Андрей 
Ковачев от сдружението определи 
като поправката „Станишев” в 
почти автентичен вид. Става дума 
за текст, който позволява в горите 
да се изграждат ски съоръжения и 
който трябваше да обслужва инте-
ресите на големи инвеститори в ски 
зони. Заради този текст еколозите 
излязоха на протест през януари 
2009 г. и дори бяха малко понатупа-

ни от родната полиция. 

Точно тези опити да се 
узаконят подобни строителни 
практики тогава наелектризираха 
голяма група млади и активни хора 
и за първи път от много време 
събудиха гражданска активност. 
И точно тези проблеми обещаха 
да решат от ГЕРБ с новия закон. 
А гражданската съвест по темата 
съвсем не е изчезнала. „Пак ще из-
лезем на улицата, ако тези текстове 
останат”, заяви Андрей Ковачев.

На кръглата маса министър 
Найденов обясни, че с Андрей 
Ковачев се познават добре и той 
уважава много мнението му. Сле-
дователно едва ли сега го чува и 
разбира за първи път. 

Как тогава тези текстове са 
намерили своето място в проекто-
закона, по който уж е работено дъл-
го, качествено и в широка дискусия?  

И защо тази дискусия не се случи 
преди внасянето на проекта в Ми-
нистерския съвет? Още повече че 
- както се оказа - и самият министър 
е имал нужда да чуе алтернативните 
мнения. Остава и въпросът защо 
министърът лично е гласувал на 
заседанието на Министерския съвет 
проектозакона, който малко по-къс-
но вече не харесва изцяло.

Явно бавното бързане не е било 
достатъчно бавно, след като про-
цедурите изпревариха дискусиите. 
Проектозаконът вече е в парламен-
та и ще се разглежда от ресорните 
комисии. Надяваме се спорните 
текстове наистина да бъдат премах-
нати, както обеща министърът, а не 
да се загубят някъде из кулоарите 
на Народното събрание. Общест-
вените рецептори за обещанията 
на политиците вече са достатъчно 
изострени, а и ще бъде жалко тези  
недомислени текстове да съсипят 
един иначе доста добър закон.

Остава и 
въпросът 
защо ми-

нистърът лично 
е гласувал на 
заседанието на 
Министерския 
съвет проектоза-
кона, който малко 
по-късно вече не 
харесва изцяло
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някои стари и някои 
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Обичайните лОбисти 
се насОчиха към 
кОнцесиитe

Година преди местните избори група депутати от ГЕРБ се опитват да подарят на кметовете 
неограничен контрол върху добива на инертни материали. Поредната лобистка законова 
промяна стресна дори ръководството на партията и премиера ▶ 4-5
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 Безобразното строителство изкара много млади хора на улицата. Ще го спре ли новият закон за 
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цитат

България ще има хубави и здрави 
управленци.  Поне десетината от 

момчетата тук имат структурата на Бойко 
Борисов, а момичетата са като манекенки

Число на деня

1.5 
млрд. лв. e бюджетният 

дефицит към края на сеп-
тември

▶
 Божидар димитров при откриването на учебната година в Колежа по 

икономика и администрация в Пловдив

Какво напомнят  
паметниците

коментар

Приятел ми се обади в 
понеделник и ми каза, че 
във вторник ще участва 
в телевизионен дебат за 
паметника на съветската 
армия. Казах „добре” и 
се замислих. Относно 
премахването на памет-
ника може  да се изтъкнат 
както банални, така и 
ексцентрични аргумен-
ти. Банален аргумент 
е например: всичко в 
софия ли оправихме, та 
опряхме до това. Прие-
мането на такъв аргумент 
означава да се примирим, 
че в софия няма да се 
направи нищо, докато не 
определим най-важното и 
не направим първо него. 
Ексцентричен аргумент 
пък е версията на соцоб-
щинаря Росен Малинов, 
според когото сатаната 
Иван Костов си е наумил 
чрез лукави козни да 
забие нож в широкия и 
нищо неподозиращ гръб 
на Бойко Борисов. През 
1992 г. Филип Димитров 
подписал договор за прия-
телство между България 
и Русия, в който имало 
и клауза, според която 
всяка от страните ще пази 
паметниците на другата. 
Ето защо, ако бутнем съ-
ветския паметник, Русия 
ще протестира и това ще 
разклати кабинета. Има 
хора, които се пропиляват 
в общинските съвети, 
вместо да пишат сценарии 
за сериали. Ако бутането 
на паметника можеше да 
разклати правителството, 
БсП трябва да скача от 
радост. Нали те искат 

▶ делото срещу 
бившия директор 
на „Топлофикация 
- София” Валентин 
димитров - Топлото 
е пред финалната 
права. Съдът насрочи 
следващото засе-
дание за 3 ноември, 
когато ще бъдат 
четени пледоариите. 
димитров е обвинен 
в безстопанстве-
ност

олигарх в София

вот на недоверие! Значи 
всъщност социалистите 
са тези, които искат да 
се бутне паметникът на 
съветската армия.

Както се вижда, ар-
гументите издишат. 
Тогава нека ги разделим 
на три: технически, 
естетически и идеоло-
гически. От техническа 
гледна точка се разбра, 
че пропуканият фунда-
мент ще се допропука от 
вибрациите на метрото 
и паметникът сам ще се 
срути върху главите на 
невинните и абсолютно 
аполитични минувачи. 
Излиза, че да се премес-
ти паметникът, значи да 
се съхрани и е по-скоро 
изпълнение на договора, 
а не нарушение. Естети-
ческата аргументация. 
Красив ли е паметникът 
и заслужава ли да съ-

Мисля си, че 
все повече 

стават хората, на 
които паметни-
кът на съветската 
армия не напомня 
нищо

иван Стамболов*  
http://sulla.bg

ществува като произведе-
ние на изкуството? 

Аз имам непоколебимо 
мнение по въпроса. со-
циалистическото изкуство 
е хиперреалистично, но 
няма душа, както няма 
душа и комунизмът. Про-
изведенията на социалис-
тическото изкуство нямат 
никаква естетическа 
стойност. По този въпрос 
нещата са ясни: паметни-
кът е кич. 

Идеологически паме-
тникът е най-спорен. 
Или най-безспорен. Нагъл 
триумф на окупатор в побе-
дена страна. На когото му 
харесва - да си го гледа, на 
когото не - не. Време е да се 
попитаме: какво всъщност 
значи „паметник”. Памет-
никът е памет - нещо, което 
напомня за друго нещо. 
Мисля си, че все повече 
стават хората, на които 
паметникът на съветската 
армия не напомня нищо, 
както не им напомнят Ру-
ският паметник, Докторски-
ят паметник, Паметникът 
на свободата в Русе, както 
и Паметникът на бдинци 
във Видин. За тях това 
са елементи от пейзажа. 
Така че, докато има хора, 
на които паметникът на 
съветската армия напомня 
нещо, давайте да го махаме! 
Да ги закараме двамата с 
пловдивския Альоша на 
остров Болшевик и там да 
си правят компания.

*Авторът е рекламен  
консултант

начало на отоплителния сезон 

▶ Бившият съветски президент Михаил Горбачов (вляво) и руският олигарх 
александър Лебедев (в средата) бяха на посещение в София, където участваха в 
международната конференция „европа гледа на изток”                 снимКА мАринА АнгеловА

снимКА мАринА АнгеловА



Борса със 
затихващи 
функции

  4    НовиНи    Teма на деня
pari.bg  Петък 8 октомври 2010

Активите и приходите на листваните дружества на БФБ намаляват
Естонците са най-ак-
тивните чужди инвес-
титори на БФБ, показ-
ват данни на КФН

Инвеститорите от Естония 
са най-активните чуждес-
транни играчи на Бъл-
гарската фондова борса, 
показват данни на Коми-
сията за финансов надзор 
за състоянието на капита-
ловия пазар през първото 
полугодие на 2010 г. Ес-
тонските инвеститори са 
изтъргували близо 12 млн. 
финансови инструмента, 
издадени от български 
публични дружества. 

Активни
След това се нареждат ав-

стрийските играчи, кои-
то са прехвърлили 11.56 
млн. лота. Инвеститори 
от Каймановите острови 
са третите най-активни на 
БФБ, като са изтъргували 
6.6 млн. лв. финансови 
инструмента. Петицата 

допълват играчи от Кипър 
и САЩ, които са прехвър-
лили съответно 5.8 млн. 
и 5.34 лота на български 
емитенти.

Емитенти
Според данните на фи-

нансовия надзор общи-
те активи на емитентите 
на БФБ са намалели с 
1.3% на годишна база и 
в края на юни 2010 г. са 
39.2 млрд. лв. Общите 
приходи на българските 
публични компании за 

първите шест месеца на 
тази година са близо 4 
млрд. лв., което е с 1.4% 
по-малко спрямо съпос-
тавимия период на 2009 
г. Въпреки това печалбата 
на листваните на БФБ 
дружества се повишава 

с 6.7% и за полугодието 
на 2010 г. достига 121.25 
млн. лв.

Спад на активи и фи-
нансови приходи отчитат 
и небанковите инвести-
ционни посредници. Об-
щият оборот на сектора 
за първите шест месеца 
е 145 млн. лв., което е с 
близо 17% по-малко от 
полугодието на минала-
та година. Активите на 
посредниците в края на 
юни 2010 г. са 3.6 млн. 
лв., което е спад от 11.4% 
спрямо същия период на 
миналата година. Общата 
печалба се понижава с 
6.3% до 2.4 млн. лв., а об-
щата загуба е 5.3 млн. лв., 
или с повишение от 26.3% 
на годишна база.
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Активи

Финансови приходи

Печалба

Публични дружества и емитентиНебанкови инвестиционни посредници

Финансови показатели за първото полугодие, в хил. лв.

Активи

Приходи

Печалба/Загуба
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Нерешителните и на момен-
ти неясни действия на дър-
жавата са на път да провалят 
още една точка от управлен-
ската програма на ГЕРБ - 
развитието на капиталовия 
пазар. Повече от година след 
промяната на властта бъл-
гарският капиталов пазар се 
намира в същото състояние 
на командно дишане. Бъл-
гарската фондова борса пък 
продължава да бъде на тез-
гяха за продан, но ако преди 
година за държавния дял 
имаше опашка от кандидати, 
сега и тях вече ги няма. 

И докато преди години 
германци, австрийци, поля-
ци и гърци се надпреварваха 
да придобият дял от борсата, 
сега картината е коренно 
различна.

„Сделки по сливания и 
придобивания не коменти-
раме, тъй като сме публично 
дружество”, казаха за в. „Па-
ри” от вечно спряганата за 
най-голям фаворит за БФБ 
Deutsche Boerse. От другия 
кандидат-купувач, виенска-
та борса, обаче отново по-
твърдиха, че все пак имат 
желание да станат акционер. 
„Имаме интерес към бъл-
гарската борса, но не сме в 
каквито и да било преговори 
за покупката й”, коменти-
ра главният изпълнителен 
директор на Wiener Boerse 
Хайнрих Шалер, друг от 
обичайните заподозрени.

По пътя  
към приватизацията
Решението за продажба на 

държавния дял зависи от 
средносрочното развитие на 
борсата след придобиването 
на публичен статут и по-
добрение на финансовите 
резултати, каза членът на 
съвета на директорите на 
БФБ Георги Български, кой-
то отскоро е представител на 
държавата в ръководството 
на борсовия оператор.

Всъщност кадровите про-
мени в БФБ и Комисията за 
финансов надзор, както и 
увеличението на капитала в 
борсата, след което държа-
вата вече държи 50+%, са 
единствените реални дейст-
вия по изпълнението на пра-
вителствената стратегия. 

Най-вероятно увеличени-
ето на капитала е правил-
но от стратегическа гледна 
точка, защото купувач в 
една компания по-лесно 
се намира за контролния 
пакет акции, отколкото за 
миноритарен. Начинът, 
по който беше извърше-
но то обаче, е пример за 
най-лошите корпоративни 
практики и когато се прави 
от държавата, е повече от 
обезпокоителен, най-вече 
за инвеститорите. Защото 
сега държавата придоби 
малка част от капитала, 
но каква е гаранцията, че 
няма да измисли и дру-
ги механизми за контрол 
- златна акция или просто 
национализация, колкото и 
да е невероятно. 

По нечий план
Според Министерството 

на финансите всичко върви 
по план и ръководството 
на борсата има строга по-
редици от действия, които 
изпълнява. Това сигурно 
е така. Мениджмънтът на 
компанията наскоро обя-
ви началото на съвместен 
проект с македонската и 
сръбската борса. Ефектът 
от него не е много измерим, 
но създава усещането за 
стремеж по-голяма свър-
заност на пазарите с цел 
привличане на инвеститор. 
„Едва ли трябва да зала-
гаме на това, че ще дойде 
инвеститор, който да купи 
и трите борси”, прогнозира 
изпълнителният директор 
на БФБ Иван Такев. По 
думите му целта на проекта 
е да покаже, че пазарите 
може да работят добре съв-
местно. 

Държавата си  
пази дяловете
Политиката на правител-
ството по съживяването на 
българския капиталов пазар 
чрез листване на държавни 
компании и дялове в смесени 
дружества остава доста хао-
тична. Първото дружество, 
което трябваше да излезе 
на БФБ, е „Булгартрансгаз”. 
Миналата седмица обаче ста-
на ясно, че вече е задействана 
процедурата по качването на 
„Е.ОН България” на борсата 
и само трябва да се начер-
таят конкретните стъпки по 
листването. Делът на дър-
жавата в „Е.ОН България” 
обаче е миноритарен и по 

Още едно правителство показва, 
че не знае как или не иска  
да продаде фондовата борса

предварителен план продаж-
бата му трябваше да стане 
чрез консолидационна ком-
пания. Всички тези неясноти 
не подобряват интереса към 
борсата още повече пък на 

инвеститорите.

Доверието си тръгва
Доверието в борсата пък ряз-
ко се подрива и от случващо-
то се с компаниите на Васил 

Божков. Невъзможността за 
реален контрол от страна 
на държавата чрез КФН на 
действия, каквито се случиха 
в „Мостстрой” и „Холдинг 
пътища” (на стр. 11), до-
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Решение за продажба 
на държавния дял в 
БФБ зависи от средно-
срочното развитие на 
борсата след придо-
биването на публичен 
статут и подобрени 
финансови резултати

Как се измениха крат-
косрочните и средно-
срочните планове на 
МФ за управлението на 
БФБ, след като вече е 
мажоритарен собстве-
ник? Какви по-точно са 
плановете?

- Министерството на фи-
нансите все още де юре не 
е мажоритарен собственик 
на БФБ. Очакванията са 
това да стане в кратки сро-
кове, особено след демон-
стрираната акционерна 
подкрепа на последното 
общо събрание на БФБ. 
Стратегията, изготвена 
от съвета на директори-
те на БФБ и представена 
през  март, е синтезирала 
интересите на преобла-
даващата част от учас-
тниците на капиталовия 
пазар, свързани пряко с 
търговията на финансови 
инструменти. Съществени 
промени в тази стратегия 
не са настъпили и залег-
налите в нея инициативи 
се изпълняват.  

Както беше очертано от 
ръководството на БФБ,  
стъпките са: увеличение 
на капитала, повишаване 
на прозрачността на ка-
питаловия пазар, придо-
биване на публичен ста-
тут на дружеството БФБ, 
листване на атрактивни 
държавни дружества, ко-
ето очакваме да доведе 
до подобряване на лик-
видността на пазара, а 
оттам и на финансовите 

▶

Стратегията продължава  
да се изпълнява по план

При нас в Българската 
фондова борса никой 
не е идвал с цел 
преговори, но не знам 
как е в Министерството 
на финансите. 

Целта на 
кооперирането, което 
наскоро обявихме с 
македонската борса, 
е пазарите в региона, 
включително и Сърбия, 
да покажат, че може да 
работят заедно, и то 
добре. 

Трудно е да се вярва, че 
може да бъде привлечен 
общ инвеститор, защото 
едва ли има такъв, 
който ще купи всичките 
пазари в региона. 

На знам да има интерес

Целта на ко-
оперирането, 
което обяви-

хме с македонската 
борса, е пазарите да 
покажат, че може 
да работят добре 
заедно

иван Такев,
изпълнителен директор  
на Българската фондова борса

Блиц Герги Български, член на съвета на директорите на БФБ и директор   
           „Търговия, емитенти и членство”

борсата. Конкретното ре-
шение за продажба на дела 
на държавата обаче зависи 
от средносрочното разви-
тие на борсата след вече 
придобит публичен статут 
и подобрени финансови 
резултати.

Какъв ще бъде механи-
змът при търсенето на 
купувач - ще се използва 
ли консултант?

- Този въпрос ще бъде 
на дневен ред едва кога-
то успешно приключат 
другите задачи пред ръко-
водството на БФБ, Минис-
терството на финансите и 
Министерския съвет. 

▶

Ще финансира ли и как 
държавата развитието 
на БФБ, ако акционерна-
та структура се запази 
каквато е в момента?

- Целта на МФ е да спо-
могне със средносрочен 
план за развитието на ка-
питаловия пазар основ-
но с листването на нови 
атрактивни компании. 

След постигане на за-
доволителни резултати 
следва МФ да предложи 
своя дял в БФБ на дока-
зан пазарен оператор, 
който да инвестира в 
по-нататъшното разви-
тие на капиталовия ни 
пазар.

▶

Трябва се стремим 
към измеримост и 
сравнение с по-големите 
капиталови пазари от нас, 
а не с по-малките, какъвто 
е македонският. За нас 
е добър сигнал всеки 
интерес към борсата, но 
до мен не е достигала 
информация да има 
проявен в момента за 
разлика отпреди години, 
когато от Асоциацията 
на индустриалния 
капитал участвахме в 
срещи с потенциални 
инвеститори. 

Няма да се уморим да 
повтаряме, че добър 
ефект за пазара ще има, ако 
се позволи на Сребърния 
фонд да инвестира на 
Българската фондова борса 
и да се листват големи 
държавни компании. 

Трябва да се стремим 
към големите пазари

До мен не е 
достигала 
информация 

за интерес към БФБ 
в момента

васил велев, 
председател на асоциацията на 
индустриалния капитал

 Хайнрих Шалер, главен изпълнителен директор на 
Wiener Boеrse

 Слабата търговия 
понижава все повече ин-
тереса на компаниите за 
листване на фондовата 
борса и намалява влияни-
ето й за икономиката

Снимка емилия коСтадинова

▶

Снимка марина ангелова

Според МФ

1Да се увеличи  
капиталът на БФБ

2Да се даде прозрач-
ността  на капитало-

вия пазар

3Да се даде публичен 
статут на БФБ

4Да се листват ат-
рактивни държавни 

дружества на борсата

Според бизнеса

1Да се даде право на 
Сребърния фонд да 

инвестира на БФБ

2Да се намалят 
рестрикциите пред 

пенсионните фондове 
при инвестиции на 
българския пазар

3Да се въведат данъч-
ни облекчения за ин-

вестиране във взаимни 
фондове

4Да се листват дър-
жавни енергийни 

компании на борсата

Увеличението 
в капитала на 
Българската фондова 
борса беше извършено по 
начин, който не е добър 
сигнал за корпоративна 
практика. 

Ние сме 
заинте-
ресовани 

от закупува-
нето на дял в 
Българската 
фондова борса, 
но по никакъв 
начин не сме в 
преговори  
за такава  
сделка

пълнително внася недоверие 
на инвеститорите. А където 
няма доверие, няма и пазар. 
В условията на слаб пазар 
борсата няма как да печели 
от нови емитенти и от такси. 

Когато пък финансовите й 
резултати са слаби, няма ин-
терес за придобиване на дял 
от нея. И така спиралата се 
завърта отново.

Екип на в. „Пари”

Потенциал-
ните инвес-
титори биха 

имали интерес от 
придобиването на 
цялостен контрол 
върху компанията

резултати на БФБ. 

има ли конкретен ин-
терес от чужд оператор 
към държавния дял в БФБ 
в момента?

- Увеличението на ка-
питала и превръщането 
на борсата в публична 
компания са единен пакет 
от последователни стъпки 
в посока на реализиране 
на стратегическата цел на 
държавата за развитие на 
местният капиталов пазар 
чрез интегрирането му 
с голям борсов оператор 
или борсово обединение. 
Потенциалните инвести-
тори биха имали инте-
рес от придобиването на 
цялостен контрол върху 
компанията и биха оце-
нили по-високо окрупнен 
контролен пакет от 50+%, 
сравнен с пакет от 44%.

Всичко, което прави но-
вото ръководство на БФБ 
за стабилизиране и по-
добряване на резултатите 
на дружеството и ликвид-
ността на пазара, също 
е стъпка за подобряване 
на привлекателността на 

▶

Какво трябва 
да се направи, 
за да се съживи 
българския 
капиталов пазар
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Увеличаването на осигури-
телната вноска с 3%, както 
преди няколко дни предло-
жиха управляващите, няма 
да има очаквания резултат 
върху приходите за следва-
щата година, категорични 
са повечето финансисти и 
икономисти. Още по-малко 
пък биха се събрали над 400 
млн. лв. повече в хазната на 
НОИ, както са пресметнали 
в правителството. Лошото е, 
че спасяването на бюджета 
на общественото осигуря-
ване е единствената причи-
на за спорното решение. А 
то не само няма да постигне 
целта си, но и ще обърка 
сериозно нещата на бизнеса 
и цялата икономика. 

Криви сметки
“Аз не знам как точно са из-
числени тези цифри, може 
би без да се отчита процен-
тът на укриване на данъци 
и осигуровки”, каза пред в. 
“Пари” данъчният експерт и 
бивш зам.-министър на фи-
нансите Атанас Кацарчев. 
Според него това надали 
би се случило. На същото 
мнение е и управляващият 
директор на Industry Watch 
Георги Стоев. По думите 
му повишението на прихо-
дите за догодина е можело 
да се доближи до тези 400 
млн. лв. при първия вари-
ант, който предложи пра-
вителството преди време. 
А именно - да се намали 
здравната осигуровка с 2%, 
тоест от 8 да падне на 6%, 
а пенсионната да се вдигне 
с 2 на сто. 

Според Кацарчев прави-

Излишно упражнение  
с лоши последици
Правителството няма да събере очакваните приходи от увеличението 
на осигуровките. Вместо това само ще се разбърка държавата

Самоуверено е да се твърди, че 
постъпленията от осигуровки 
догодина ще са по-високи 

телството би имало по-го-
лям успех, ако обложи само 
хората с по-високи доходи 
или ако намери механизъм 
да накара работодателите 
да осигуряват служителите 
си на реалните им заплати.

За всекиго по нещо 
В стремежа си да угоди 
на лекарите, като изпълни 
първото им и най-важно 
искане - всички пари от 
здравни вноски да се из-
разходват само за нужди-
те на здравеопазването, 
премиерът Бойко Борисов 
реши да вдигне вноска-
та за пенсии. “Не трябва 
да допускаме дефицит”, 
отсече министър-предсе-
дателят. Само че неговото 
решение беше атакувано 
от работодателите. Те де-
монстративно напуснаха 
тристранния съвет във 
вторник. Работодателите 
определиха правителстве-
ното решение като “налуд-
ничаво” и прогнозираха 
задълбочаване на рецеси-
ята в икономиката. Според 
финансисти не е възможно 
приходите в НОИ да на-
раснат, защото много хора 
ще се опитат да укриват 
осигуровките си. “Това оз-
начава да накараме хората 
да отидат в сивия сектор”, 
казва още Георги Стоев. 
Според него безработицата 
ще нарасне, ще има отлив 
на инвестиции и не на по-
следно място - по-голямата 
осигурителна тежест ще 
удар по други приходни 
източници като ДДС и да-
нък на физическите лица. 

Честно да ви кажа, 
така поднесена, инфор-
мацията за повишаване 
на приходите на Дър-
жавното обществено 
осигуряване с над 400 
млн. лв. е малко подвеж-
даща. Не знам как са го 
смятали финансистите 
на правителството. 

Това беше възможно 
при първия вариант, 
когато здравната вноска 
трябваше да намалее 
с 2%, а пенсионната 
да се увеличи с 2%. 
Тогава трябваше да има 
пренасочване на пари 
от НЗОК към НОИ. 
Но при този вариант е 
доста самоуверено да се 
твърди, че приходите ще 

Тази мярка няма да 
подобри събираемостта
Явно тук става дума за 
друга дългосрочна цел. 
Каква е тя - не знаем. 
Правителството взе едно 
правилно решение и после 
се отметна от него. То 
беше да увеличи годините 
за пенсиониране. Всичко 
друго не решава проблема. 
Това е доста популистко 
решение. От икономическа 
гледна точка е дълбоко 
погрешно. Негативни-
те ефекти ще са много. 
Бизнесът тъкмо започна да 
излиза от рецесията, а това 
ще го тласне обратно надо-
лу. Според мен решението 
за вдигане на осигуровки-
те е неразумно и е взето 
под натиск. Никой не знае 
дали пък самото прави-
телство не е подтикнало 
синдикатите да поискат 

това нещо от него. 

Социалният министър 
Тотю Младенов участва 
дейно. Няма да се учудя, 
като се има предвид син-
дикалното му минало. Във 
всеки случай тази мярка 
няма да подобри събира-
емостта. Работодателите 
ще трябва да избират дали 
да съкратят служители, 
или да 
увели-
чат 

пазарите. В момента няма 
как да увеличат пазарите, 
затова безработицата ще 
се задълбочи.

Мнения

Георги Стоев, 
управляващ съдружник  
в Industry Watch

Негативен 
ефект може 

да има и върху 
други приходни 
източници, като 
плащане на 
ДДС, данъци на 
физически лица и 
прочие

Любомир Дацов,
бивш зам.-министър на финансите в правителствата 

на симеон сакскобургготски и сергей станишев

са по-високи. 

Може би правител-
ството предлага 
най-оптимистичния 
вариант при идеални 
условия, но вероятно не 
отчитат факта, че много 
хора ще се опитат да 
избегнат плащането на 
тези осигуровки. Това 
според мен са статич-
ни сметки, без да се 
отчитат негативите, 
като например отлив на 
инвеститори. 

Негативен ефект може 
да има и върху други 
приходни източници, 
като плащане на ДДС, 
данъци на физически 
лица и прочие.  

Събираемостта като цяло 
ще намалее.

от другата  
страна
Не на същото мнение обаче 
е проф. Гарабед Минасян. 
Той твърди, че прекалено 
много се спекулира с те-
мата за ниската събирае-
мост на данъци. “Те не се 
плащат доброволно. Това 
е задължение на гражда-
ните по закон. Който не си 
плаща данъците, подлежи 
на наказателна отговор-
ност”, каза пред в. “Пари” 
проф. Минасян. В този 
ред на мисли според не-
го е възможно приходите 
догодина да нарастат с 
увеличаването на пенсион-
ната вноска. За съжаление 
обаче укриването на оси-
гуровки е масова практика, 
а неплащането им все още 
не е криминализирано. Въ-
преки че Борисов обеща 
от догодина да изпълни 
и това искане на лекари и 
синдикати.

и като теглим  
чертата...
... се оказва, че резулта-
тът от упражнението ще 
бъде следният - повече 
сиво, повече безработни, 
по-малко инвестиции, от 
една страна. И вследствие 
на това отново по-малко 
приходи, от друга. И ве-
роятно отново на дневен 
ред ще дойде въпросът как 
да се съберат пари и дали 
пък да не се вдигне някой 
данък...

Елена Петкова
Няма да постъпят повече пари в Нои, както предвижда правителството, 

твърдят повечето финансисти
▶

снимки Емилия костадинова
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Синдикатите почти се разбраха с 
Тотю Младенов и атакуваха Дянков
Социалният министър 
обяви, че работода-
телите ще се върнат 
в тристранката във 
вторник, те обаче не 
знаят
Синдикатите почти се раз-
браха по исканията си с 
правителството. След като 
се срещна с представите-
ли на КНСБ, социалният 
министър Тотю Младенов 
също призна, че са мно-
го близо до консенсус. От 
профсъюза обаче обвиниха 
финансовия министър, че 
се опитва да разтърси дър-
жавата.

извиване на ръце
Зам.-председателят на 
КНСБ Пламен Димитров 
даде да се разбере, че от-
стъпки по исканията си ня-
ма да правят. Той се обърна 
срещу финансовия минис-
тър и работодателите, ко-
ито във вторник излязоха 
от Националния съвет за 
тристранно сътрудничество 
заради решението за увели-
чаване на осигуровките с 
3%. „В момента министър 
Дянков опитва чрез други 
средства, които според нас 
са непозволени, да използва 
някои „икономисти”, някои 
„работодатели” да прави 
допълнителни сътресения 
в държавата. Ние показа-
хме днес, че хората няма да 
допуснат това и силно се 
надяваме в следващите дни 
да финализираме протокола 

стачка. Младенов обясни, 
че 2016 г. е прекалено къс-
но, и изрази готовност да се 
договорят за среден вари-
ант. Средата - 2014 г. обаче 
е година на избори.

Скоростно
Министърът и синдикатите 
обявиха, че още в началото 
на следващата седмица да 

има съгласие по въпроси-
те, свързани с пенсионната 
възраст. Тотю Младенов 
коментира, че в понедел-
ник ще има решение как 
ще се увеличават стажът и 
възрастта за пенсиониране. 
„Това ще се реши в диалог 
със синдикатите”, коменти-
ра Младенов. Представите-
ли на КНСБ обясниха, че се 

▶ въпреки напредъка при диалога с правителството КНСБ проведоха планирания протест и заплашиха със  
стачки            снимка марина ангелова
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за съгласие с подписа на 
министър-председателя”, 
каза Димитров, след което 
обясни, че ако това не стане, 
всъщност синдикатите ще 
донесат „сътресенията” в 
държавата с още протести 
и стачки.

още не са, но ще се
Договорено е плавно вдига-

не на осигурителния стаж с 
по 3-4 месеца. Двете страни 
обаче не са се разбрали 
точно от кога. Според То-
тю Младенов увеличението 
трябва да започне през 2012 
г., а според синдикатите - от 
2016 г. Ако правителството 
не приеме предложението 
им, синдикатите заплашват 
с ефективна национална 

 Константин Пенчев беше избран за омбудсман на България. Депутатите 
гласуваха със 137 гласа „за”, след едночасово тайно гласуване. Пенчев ще наследи 
Гиньо Ганев, който стана първият омбудсман на държавата през 2005 г. Досега 
Пенчев беше председател на върховния административен съд  
            снимка емилия костадинова

▶

АКТУАЛНИ ПРОБЛЕМИ И 
ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА В РЕГИОНА

Със съдействието на:

��/ ���� ���                http://events.pari.bg                  events@pari.bg               

Конференция
АВТОМОБИЛЕН ТРАНСПОРТ & СПЕДИЦИЯ

Спонсор:

ПОВЕЧЕ ИНФОРМАЦИЯ ЗА ПРОГРАМАТА И ЗА РЕГИСТРАЦИЯ:

��.��.���� г. Гранд Хотел София

Нова работа

надяват до съгласие да се 
стигне още през почивните 
дни, когато ще се проведат 
срещи и разговори по набо-
лелите въпроси. 

Сметки  
без кръчмар
„Работодателите ще се 
върнат в тристранката още 
във вторник”, заяви Тотю 
Младен. Вчера той комен-
тира, че вече се провеж-
дат срещи с финансовия 
министър Симеон Дянков 
за постигане на консенсус 
между правителството и 
работодателите. 

Малко след изявлението 
му работодателите катего-
рично заявиха, че все още 
няма консенсус по спор-
ните въпроси. „Не виждам 
какъв компромис може да 
се направи. Министърът 
най-малко трябва да ни се 
извини, че взима решения 
без нас”, коментира Божи-
дар Данев, председател на 
Българската стопанска ка-
мара. 

В четвъртък вечерта ра-
ботодателите се срещнаха 
с финансовия министър 
Симеон Дянков, но без ре-
зултат. "Синдикатите не са 
се отказали от искането 
си, а правителството не се 
отказало от намерението 
си да подписва двустранно 
сътрудничество", обясни 
Васил Велев. По думите му 
при тази ситуация работо-
дателите няма да се върнат 
в тристранката.

Радослава Димитрова
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Министерството на земе-
делието ще премахне три 
от текстовете в проектоза-
кона за горите, срещу ко-
ито екоорганизации имаха 
сериозни възражения. Това 
обеща Мирослав Найденов 
на кръгла маса по предста-
вянето на законопроекта. 
Той е изготвен от министер-
ството на Найденов и беше 
гласуван от правителството 
преди седмица. Въпреки то-
ва министърът или не е бил 
наясно какво пише в него, 
или не е смятал посочените 
текстове за спорни.

Става дума за членове в 
проектозакона, които спо-
ред природозащитниците 
дават възможност да се 
строи в горски територии, 
както и за текста, който поз-
волява на една община да 
управлява природен парк, 
ако той е изцяло на нейна 
територия. 

Поправката “Стани-
шев” отново е тук
Най-оспорвани от екоорга-
низациите са членове 51 и 
33 от проектозакона. Еди-
ният дава възможност гори, 
собственост на държавата, 
да се използват за разшире-
ние на населени места след 
влязъл в сила общ устрой-
ствен план (ОУП).”Това 
означава, че след като има 
ОУП, една гора може да се 
продаде и да се използва 
за застрояване, например 

Найденов се изненада 
от собствения си закон
Какво прави поправката “Станишев” и в този законопроект, 
попитаха природозащитниците

В БВП вече ще 
влиза и сивият сектор
Неформалната ико-
номика е близо 12% 
БВП, или 6 млрд. лв.

Националният статистиче-
ски институт (НСИ) ще при-
бавя към брутния вътрешен 
продукт (БВП) и произведе-
ното от сивата икономика. 
Това каза председателят на 
института Мариана Коцева 
пред парламентарната коми-
сия по бюджет и финанси. 
Така тя обясни промяната 
на методиката на изчисля-
ване на БВП, която вече ще 
е съобразена с европейските 
стандарти.

Дял
По данни на статистиката 
през последните години си-
вата икономика е между 10 
и 12% от БВП. Така ако БВП 
е 60 млрд. лв., тя достига 6 
млрд. лв. Оттук нататък тази 
сума също ще се прибавя 
към брутния продукт. 

Неформалната икономика 
включва куфарната търго-
вия, бакшишите и недекла-
рираните приходи. По думи-

те на Коцева  решението за 
промяна в изчислението на 
БВП е било още през 2008 
г. и експертите на НСИ още 
оттогава правят изчислени-
ята. Европейският регла-
мент ни задължава да из-
числяваме и неформалната 
икономика в БВП, уточни 
шефката на НСИ. 

още промени 
в методологии
Ревизията в методиката за 
изчисляване на БВП включ-
ва още и отчитане на при-
носа на финансовите пред-
приятия. Досега техният 
продукт е бил изчисляван 
от 2002 г. насам, а сега НСИ 
се връща в изчисленията си 
за приноса на финансови-
те предприятия към БВП 
до 1995 г., за да има база 
за сравнение. Променя се 
и начинът на отчитане на 
дължимите данъци. Докато 
досега са давани данни само 
за тях, сега НСИ, съвместно 
с НАП, е изчислил вече и 
какъв е размерът на внесе-
ните данъци по видове и по 
тримесечия.

за хотел или друго частно 
строителство”, обясни Ан-
дрей Ковачев от коалицията 
“За да остане природа в 
България”.

Другият пък според еко-
организациите директно 
регламентира строежа на 
ски съоръжения в горите, 
без да се променя статутът 
им. Според Андрей Кова-
чев последното всъщност 
представлява поправката 
“Станишев”, срещу която 
екозащитниците излязоха 
на протести през януари 
2009. “Това е същият текст. 
Не знам как е попаднал в 
този законопроект, но това 
е недопустимо и ако остане, 
отново ще излезем на ули-
цата”, добави Ковачев.

Природните паркове 
да останат държавни
Друг текст, който Мирослав 
Найденов обеща да отпад-
не, е този, който предвиж-
даше природни паркове да 
може да се управляват от 
една община, ако попадат 
изцяло в територията й. 
Еколозите обясниха, че об-
щините нямат необходимия 
капацитет за това, а и не 
виждат смисъл, тъй като 
само три природни парка 
в България отговарят на 
това изискване - “Беласи-
ца”, “Сините камъни” и 
“Рилски манастир”. В отго-
вор земеделският министър 
съобщи, че едва сега узнава 

 Министър Найденов намери аргументите на природозащитниците за достатъчно смислени и обеща да 
премахне три спорни текста от законопроекта за горите  снимки емилия костадинова

▶

този факт и ще оттегли и 
този текст. “Няма смисъл 
за три парка да регламенти-
раме различни практики,” 
поясни той.

С добри намерения
Министър Найденов обяс-
ни, че идеята на тези тек-
стове е била прехвърлянето 

на отговорности и задъл-
жения към местната власт, 
т.е. стремеж към децентра-
лизация. “Неправителстве-
ният сектор обаче смята, че 
общините все още нямат 
достатъчно капацитет и ме-
ханизми, които да ограни-
чават злоупотреби и лоши-
те практики са сравнително 

разпространени. Този закон 
е твърде важен за нас, за да 
си позволим грешки. Ще 
оттеглим тези текстове, за 
да ограничим до минимум 
рисковете”, каза земедел-
ският министър. 

На срещата стана ясно, 
че ще се работи и по други 
несъвършени текстове, за 

които НПО секторът сиг-
нализира министър Найде-
нов. Проектозаконът вече 
е в парламента. Според 
Найденов обаче това не е 
проблем, тъй като той те-
първа ще се разглежда от 
комисиите. 

Ани Коджаиванова

Здравният министър се захвана първо с аптеките
Ако фармацевтите 
бъдат изгонени от 
аптеките, 4000 души 
ще останат без работа

Новият здравен министър 
Стефан Константинов се е 
съгласил да обсъди идеите 
за промени в Наредба 28 за 
устройството, реда и орга-
низацията на работата на 
аптеките с Асоциацията на 
собствениците на аптеки и с 
Българския фармацевтичен 
съюз. Преди това обаче ня-
ма да предприеме никакви 
промени в подзаконовия 
акт. Въпреки че това не е 
най-наболелият проблем в 
здравеопазването в момен-
та, Константинов се захвана 
първо с него.

Против дилетанти в 
аптеките
Двете организации спорят 
от няколко месеца по ре-
дица точки в наредбата. 
Ябълката на раздора е  из-
искването само магистър-
фармацевти да имат право 
да работят в аптеки. БФС 
настоя пред тогавашния ми-
нистър на здравеопазването 

проф. Анна-Мария Борисо-
ва това изискване да остане 
в наредбата, а АСА катего-
рично не беше съгласна. 
След около месец задочни 
спорове текстът беше приет. 
Според настоящия текст в 
наредбата само магистър-
фармацевти могат да рабо-
тят в аптеките. Тя трябва да 
влезе в сила през декември 
тази година.

За нефармацевтите 
в аптеките
“Това е дълбоко погрешно 
схващане”, казва председа-
телят на АСА Николай Кос-
тов. Според организацията, 
в която членуват предимно 
собственици на големи ап-
теки, в дрогериите трябва 
да работят и консултанти 
на козметика и технически 
лица. На тях им е забранено 
да продават лекарства, но 
те могат да консултират 
потребителите за всички 
останали нелекарствени 
продукти. “Те са обучени за 
това и аптеките имат нужда 
от тях”, казва още Костов. 
Ако наредбата не бъде про-
менена, над 4000 души ще 
останат без работа. 

Схващането, че в аптеките трябва да работят са-
мо фармацевти, е погрешно, смята Николай Костов
▶
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Министърът обясни, 
че Сметната палата е 
проверила само част 
от договорите на 
бившия кабинет

Министърът на регионал-
ното развитие и благоу-
стройството Росен Плев-
нелиев все още не е не-
съгласен с твърденията на 
Сметната палата, че при 
обществените поръчки на 
ведомството има наруше-
ния, но не и престъпления. 
Той обясни, че институ-
цията е проверила само 
малка част от документите 
и затова не е открила при-
чина да изпрати одита в 
прокуратурата. Сред тях 
са и някои от най-скандал-
ните договори, като този за 
ремонта на министерство-
то и за Водното огледало в 
Кърджали.

Тънка червена линия
Палатата е проверявала 
само 20% от обществени-
те поръчки през предиш-
ните две години. “В про-
верените документи има 
системни казуси, тотални 
нарушения във всички на-
правления. Това, което 
мен ме изненада, като ци-
тирам думите на шефа на 
Сметната палата, е - “има 
много нарушения, но няма 
престъпления”. Каква е 
тънката граница между 
нарушения, каквито са се 
случвали буквално еже-
дневно, и престъпления, 
вече само прокуратура-
та може да каже”, заяви 
Плевнелиев. По думите 
му, ако са били прове-
рени абсолютно всички 
договори за обществени 
поръчки, то вероятно е 

Плевнелиев се усъмни в одита, според 
който в МРРБ няма престъпления

Бордът на Сребърния фонд най-после заработи
Финансовият 
министър предлага 
средствата да 
бъдат инвестирани 
в българската 
икономика

За първи път, откакто 
ГЕРБ е на власт, министъ-
рът на финансите Симеон 
Дянков събира управител-
ния съвет на Сребърния 
фонд, чийто председател 
е той. В четвъртък седем-
членният борд е провел 
първото си заседание, за 
да обсъди стратегията 
за управление на фонда, 
вероятно под натиска на 
провалилата се пенсионна 
реформа на управлява-
щите.

Финансовият министър е 
обявил, че законът за Сре-
бърния фонд трябва да се 
промени, така че да осигури 
възможност средствата в 
него да бъдат инвестирани 
в българската икономика.

Средносрочна  
цел
Фондът бе създаден през 

Росен Плевнелиев (вляво) обсъжда с американския посланик у нас Джеймс Уорлик световните стандарти за 
"зелено" строителство
▶

щяло да има открити и 
престъпления. 

от 24 хил. лв.  
до 3 млн. лв.
Престъпни според минис-
търа са 57 казуса и те са 
предадени от МРРБ на 
прокуратурата. Послед-
ният от тях е за единната 
информационна система 
на ведомството. “Това е 
тотално безобразие. За 
това, че някой е написал 

няколко екселски таблици, 
е получил 24 000 лв. без 
търг, след което е получил 
3 млн. лв. без ДДС заради 
тези екселски таблички”, 
обясни министърът. Той 
каза, че независими екс-
перти, наети от МРРБ, са 
оценили себестойността 
на проекта на не повече 
от 200 хил. лв. “Сметната 
палата казва - това е нару-
шение, не е престъпление, 
да чуем прокуратурата 

какво ще каже”, каза още 
Плевнелиев. По думите му 
подобни са казусите с Вод-
ното огледало в Кърджали 
и още много други такива 
нарушения. 

отговорни  
за нарушенията
Плевнелиев обаче уточни, 
че от Сметната палата не 
са проверявали скандал-
ните договори за ремонта 
на министерството, защо-

то те били в Агенцията за 
държавна финансова ин-
спекция. “Прокуратурата 
е напреднала значително 
с договора за ремонта на 
МРРБ”, каза строителният 
министър. 

Той припомни, че Дисци-
плинарният съвет на МРРБ 
е уволнил трима служи-
тели, включително - шеф 
на дирекция “Обществени 
поръчки”, шеф на дирек-
ция “Администрация” и 

главния секретар на минис-
терството Тихомир Дими-
тров. Министърът уточни, 
че може да изброи поне 
още десет нарушения по 
този проект, които са до-
кументирани. “Сградата 
на МРРБ е ремонтирана и 
разширена доказано е на 
тройна цена. Въпросът е 
оттук нататък това наруше-
ние ли е, престъпление ли 
е”, обобщи Плевнелиев.

Красимира Янева

1.68  
▶ млрд. лв. са  
акумулираните до  
момента средства  
в сребърния фонд

Оценка
4 млрд. EUR 
са нужни за 
саниране на 
сградите    

4 млрд. EUR са нужни за 
саниране на сградите в 
България. “ако жилище от 
75 кв. м бъде санирано, то 
годишно ще икономисва 
720 EUR от разходите за 
енергия”, каза строител-
ният министър. 

За мерки по енергийна 
ефективност в Опера-
тивна програма “Реги-
онално развитие” са 
предвидени 912 млн. лв., 
от тях 750 млн. лв. са за 
социална инфраструк-
тура - училища, дет-
ски градини, домове за 
възрастни хора, музеи, 
театри, университети. 
“Вече имаме сключени 
договори за 400 млн. лв., 
като изпълнението им 
е започнало”, каза Плев-
нелиев. 

Той смята, че държа-
вата трябва да опреде-
ли точни стандарти за 
зеленото строителство 
у нас.

▶

▶

▶

снимки Емилия кОсТадинОВа

Финансовият министър 
Симеон Дянков за първи 
път събра управителния 
съвет на Сребърния фонд

▶

октомври 2008 г. с идеята 
поне 10 години в него да 
се събират средства от 
приватизация, концесии 
и от бюджетни излишъци, 
които да бъдат използвани 
като временен буфер за 
посрещане на дефицитите 
в НОИ. Според този закон 
всички постъпления от 
приватизационни сдел-

ки и концесионни въз-
награждения влизат във 
фонда, както и 25% от 
бюджетните излишъци. 
Към момента има натру-
пани 1.68 млрд. лв. През 
деветте месеца на тази 
година постъпленията са 
повече от скромни - 59 
млн. лв. при 540 млн. лв. 
през 2009 г. плюс 9 млн. 

лв. лихва от БНБ.

възможност  
за инвестиране
Българската инвестици-
онна общност отдавна 
настоява да се позволи 
парите в Сребърния фонд 
да се инвестират на Бъл-
гарската фондова борса.
Законът допуска до 70% от 

акумулираните средства да 
се влагат в акции на страни 
членки на ЕС, до 30% в 
трети страни и до 30% в об-
лигации. Инвестиционната 
политика се определя от 
министъра на финансите. 
На практика обаче управле-
нието на фонда до момента 
е пасивно - парите са в депо-
зитни сметки на БНБ, които 

носят ниска лихва. За тази 
година тя е 0.08%, а за ми-
налата е била 0.6%. Именно 
неконституирането на упра-
вителния съвет на фонда до 
момента бе причина той да 
не работи нормално. Все 
още не е приет и правилник 
за неговата дейност.

Дългосрочна  
перспектива
На заседанието социалният 
министър Тотю Младенов, 
който е член на управител-
ния съвет, е настоял поли-
тиката по управление на 
активите на фонда да се 
обвърже с дългосрочната 
визия за реализацията на 
пенсионната реформа. Ос-
вен финансовия и социал-
ния министър в състава на 
управителния съвет влизат 
изпълнителният директор 
на Агенцията за социално 
подпомагане, представи-
тели на национално пред-
ставените организации 
на работодателите, на ра-
ботниците и служителите, 
както и подуправител на 
НОИ. 

Мила Кисьова
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Курсовете трябва да 
отразяват икономи-
ческите параметри, 
смята Трише

Президентът на Европей-
ската централна банка 
(ЕЦБ) Жан-Клод Трише 
се обяви против “безраз-
борните” валутни мерки. 
“Повече от всякога обмен-
ните курсове трябва да от-
разяват фундаменталните 
икономически параметри”, 
заяви той след среща на 
управителния съвет на 
ЕЦБ вчера. 

Единна валута
Изказването му беше из-
тълкувано от пазара като 
нежелание за допълнител-
ни инициативи в подкре-
па на растежа. В резултат 
на това еврото поскъпна 

При ставка от 5% 
годишните приходи 
биха достигнали  
25 млрд. EUR

Въвеждането на данък вър-
ху печалбата на банките и 
възнагражденията, които из-
плащат, може да осигурява 
по 25 млрд. EUR годишно. 
Европейските правителства 
биха могли да използват те-
зи средства за възстановява-
не на икономиката, съобщи 
Европейската комисия (ЕК) 
вчера, като представи идеи-
те си за т.нар. данък върху 
финансовите дейности. Да-
ли налогът ще бъде приет 
обаче, зависи от отделните 
държави. 

Налог върху сделките
ЕК подкрепи и предложени-
ето на Франция и Германия 
за въвеждане на данък върху 
финансовите транзакции ка-
то търговията с акции и об-
лигации. Такъв данък обаче, 
ако бъде одобрен, трябва да 
бъде въведен в целия свят. 
В противен случай това ще 
накара банките да изместят 
бизнеса си на друго мяс-
то, смята еврокомисарят 
по данъчната политика Ал-
гирдас Шемета. За подобна 
опасност миналата седмица 

Европейската комисия подкрепи  
данъка върху финансовите дейности

Цените са  
скочили до  
рекордните 4%  
на годишна база  
в  края на  
септември 
Инфлацията в Естония 
за септември се е увели-
чила до рекордните 4% 
на годишна база, което 
е най-високото равнище 
за последните 20 години, 
съобщава Bloomberg. Ус-
коряването на инфлацията 
се случва три месеца пре-
ди балтийската страна да 
стане част от еврозоната. 
Причината за вдигането 
на цените в Естония са 
основно заради поскъпва-
нето на храната и бензина. 
Естонците са притеснени, 
че след приемането на ев-
рото на 1 януари стоките 
ще поскъпнат.

Фактори
През септември храните 
са поскъпнали с 1.3% на 
месечна база, което е до-
вело до ръст от 6.6% на 
годишна. На това се дъл-
жи и на две трети от целия 
ръст на цените, съобщават 
от националната статис-
тика на страната. Рязко 
е поскъпнало млякото, 
като цената му на дребно 
е скочила с близо 41% на 

годишна база.
 През август инфлацията 
достигна 2.9% на годиш-
на база. А само месец 
по-късно тя вече е с 1.1% 
по-висока. Според цен-
тралната банка шансовете 
цените да продължат да се 
катерят и през следващите 
месеци са големи.  

Нужна е подкрепа
Все по-очевидно е, че пос-
къпването на цените, кое-
то основно е провокирано 
от външни фактори (скока 
на цените на храните и 
горивата), се дължи и на 
увеличаващите се про-
блеми с конкуренцията, 
коментират чужди анали-
затори. 

По думите им правител-
ството трябва да предпри-
еме мерки за повишаването 
на конкуренцията между 
фирмите. 

Естония разполага с мно-
го малко инструменти, с 
които може да контролира 
вдигането на цените, ко-
ментира министър-пред-
седателя Ансип Андрус. 
Думите му са в отговор на 
изявленията на шефа на 
Европейската централна 
банка Жан-Клод Трише, 
че кабинетът трябва да е 
нащрек по отношение на 
инфлационното ниво в 
страната.

Инфлацията в Естония 
се ускори малко  
преди еврозоната 

предупреди и президентът 
на Европейската централна 
банка Жан-Клод Трише. 
Според него идеята има 
много недостатъци - както 
икономически и финансови, 
така и от гледна точка на 
техническото изпълнение.

Приходите от въвеждането 
на налог върху финансо-
вите сделки в размер на 
0.1% се изчисляват на 60 
млрд. EUR, каза Шемета. 
По думите му средствата 
биха могли да се използват 
за изпълнение на целите 

за борба с климатичните 
промени.

внимателно  
и разумно
Всички данъчни инициа-
тиви в Европейския съюз 
трябва да бъдат координи-

рани, каза Шемета. Намере-
ния да въведат налог върху 
печалбите на банките, с 
което да финансират евен-
туални бъдещи спасителни 
програми, засега са обяви-
ли няколко държави, сред 
които Великобритания и 

Данъкът върху финансовите дейности не само ще стабилизира сектора, но ще направи облагането на бан-
ките по-честно, смята еврокомисарят по данъчната политика Алгирдас Шемета
▶

Президентът на ЕЦБ Жан-Клод Трише заяви, че про-
дължава да подкрепя "силния" долар
▶

до 1.40 USD/EUR за пър-
ви път от февруари. Така 
покачването в цената на 
единната европейска ва-
лута за последния месец 
достигна 10%.

Силен долар
Трише заяви още, че под-
крепя “силния долар”. 
Въпросът за валутните 
курсове и международна-
та търговия ще бъдат във 
фокуса на обсъжданията 
на срещата на Г-7 във Ва-
шингтон, където президен-
тът на ЕЦБ ще присъства. 
Наскоро финансовият ми-
нистър на Бразилия Гидо 
Мантега заяви, че вече се 
вихри световна “валутна 
война”. За същата опасност 
миналия ден предупреди и 
шефът на Международния 
валутен фонд Доминик 
Строс-Кан.

Германия. “Предложението 
трябва да бъде определе-
но внимателно и разумно”, 
каза Шемета. Идеите ще се 
разглеждат от финансовите 
министри на ЕС по-късно 
през октомври.

По-честно
Ако бъде определена ставка 
от 5% върху възнаграждени-
ята и печалбите на банките, 
данъкът върху финансовите 
дейности би осигурявал по 
25 млрд. EUR годишно, по-
казват изчисленията на ЕК. 
Според Шемета това ще на-
прави сектора по-стабилен 
и ще увеличи приходите. 
Освен това въвеждането 
на налога ще направи об-
лагането на финансовите 
компании по-честно, тъй 
като в момента те почти са 
освободени от ДДС.

Въвеждането на данък 
върху финансовата дейност 
беше предложено по-рано 
тази година от Междуна-
родния валутен фонд на 
срещата на Г-20. Идеята бе-
ше одобрена по принцип от 
лидерите на 20-те водещи 
икономики, според които 
банките, а не данъкопла-
тците, трябва да покриват 
разходите за спасяването 
на финансовия сектор при 
евентуална нова криза.

Отровната кал от Унгария достигна р. Дунав
Спасителни бригади 
се опитват да нама-
лят киселинността 
на червената утайка

Токсичната кал, която из-
тече от хвостохранили-
щето на алуминиев завод 
в Унгария в понеделник, 
достигна р. Дунав. Черве-
ната утайка е  достигнала 
южния ръкав на Дунав 
- р. Мошони-Дюна, и се е 

вляла в основното корито 
на реката на изток.

Киселинност
Спасителни бригади се 
опитват да намалят нивото 
на киселинност на тинята, 
която заля няколко града, 
разруши мостове и доведе 
до евакуацията на стотици 
хора. При разлива заги-
наха четирима души, над 
150 бяха ранени, а трима 
все още са в неизвестност. 

В една от засегнатите реки 
е измряла цялата риба. 
Пробите, взети от река 
Раба и Мошони-Дюна, по-
казват, че киселинността 
все още е около pH 9, при 
нормално ниво от pH 6-8. 
Тъй като Дунав е голя-
ма река, киселинността 
най-вероятно ще нама-
лее. За момента се очаква 
замърсяването да остане 
ограничено в рамките на 
Унгария. 

Човешка  
грешка
При посещението си в ед-
но от засегнатите селища 
вчера министър-председа-
телят Виктор Орбан каза, 
че това е “безпрецедентна 
екологична катастрофа”. 
Според него най-веро-
ятната причина за нея е 
човешка грешка. Ден по-
рано властите в страната 
образуваха разследване за 
престъпна небрежност.

ЕЦБ се обяви против валутни мерки

снимки BloomBerg
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“Мостстрой” поевтиня 
осем пъти за един ден
Масови разпродажби на 
акциите на “Мостстрой” 
АД на Българската фондова 
борса доведоха до 87.93% 
спад на пазарната капи-
тализация на компанията, 
ден след като стана ясно, 
че дружеството е подало 
молба за обявяване в не-
състоятелност. По позици-
ята на “Мостстрой” бяха 
сключени 355 сделки, в 
които 457 748 лота смениха 
собственика си. Цената на 
затваряне се срина до 0.181 
лв. за акция, а от пазарната 
капитализация бяха изтри-
ти 7.35 млн. лв. до над 1 
млн. лв.

Силни разпродажби има-
ше по позицията на свърза-
ното с “Мостстрой”  “Хол-
динг Пътища” АД, чиито 
книжа се стопиха с 32.4% 
до 0.601 лв. за акция. В 249 
сделки минаха 165 184 лота 
на компанията. Пазарната 
капитализация намаля с 8.8 
млн. до 18.4 млн. лв. 

Хипотези
Професионални инвести-
тори са категорични, че 
силното понижение на ак-
циите подбужда спекула-
тивен интерес към позици-
ята, подобно на “Химко” 
и “Кремиковци”. Чисто 
теоретично е възможно ма-
жоритарите да се опитат да 
изкупят книжата след срива 
в цената. Сценариите са два 
- фалит или оздравяване на 
дружеството. Ако се стигне 
до първия вариант, тога-
ва фалит ще бъде обявен 
за шапката “Мостстрой” и 
част от дъщерните му дру-
жества, а останалата част от 
компаниите под шапката ще 
продължат да изпълняват 
дейността си.  

Ако обаче дружеството 
получи оздравителен план 
и след време отново зара-
боти, може да се окаже, че  
сегашните основни акцио-
нери са се възползвали от 
ниската цена и са увеличи-
ли многократно дела си за 
жълти стотинки.

Предистория
В късния следобед на 6 
октомври “Мостстрой” ин-
формира инвеститорите, 
че по-рано същия ден е 
подадена молба за откри-
ване на производство по 

КомПании 
и Пазари
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Лошо управление, източване на дружеството и свръхзадлъжнялост  
са довели до неплатежоспособност, твърдят анализатори

резултат
Порт Варна  
с 20% ръст  
на товарите  
За първите 9 месеца на 
2010 г. на пристанище 
Варна са обработени 
общо почти 6 млн. тона 
товари, което е с над 
20% повече спрямо 
2009 г., съобщиха от 

компанията. Най-голям 
принос за ръста на 
обработените товари 
имат зърнените храни, 
рудите, коксуваните 
въглища, контейнерите, 
насипните торове и 
нерудните изкопаеми. 
Печалбата преди 
облагане с данъци за 
9-месечието достига 
3.6 млн. лв. Според 
предварителните 

прогнози до края на 
годината в пристанище 
Варна ще бъдат 
обработени около 
8 млн. тона товари, 
като на годишна база 
това ще е ръст от 
15%. Очакванията 
за печалбата на 
дружеството през 2010 
г. са преди данъчното 
облагане тя да достигне 
4 млн. лв.

несъстоятелност заедно 
с дъщерните дружества 
“Мостстрой-Пловдив” АД, 
“Мостстрой-София” АД и 
“Мостстрой-Велико Тър-
ново” АД. Причината е, 
че компанията майка е в 
състояние на неплатежо-
способност и свръхзадлъж-
нялост. Срещу дружеството 
има образувани редица из-
пълнителни дела, по които 
има наложени запори, въз-
брани и описи на движимо 
имущество. Освен трите 
дъщерни дружества, кои-
то също искат несъстоя-
телност, “Мостстрой” АД 
консолидира резултатите 
на още две - “Релс Ремонт” 
ЕООД и “Мостстрой Трей-
динг” ЕООД.

Сред основните акцио-
нери в “Мостстрой” е биз-
несменът Васил Божков, 
който притежава около 22% 
от капитала. Орлин Хад-
жиянков, който е и член на 
СД на дружеството, е пряк 
собственик на 6.79% от ак-
циите, а чрез “Евробилдинг 
2000” ЕООД държи още 
5.3% от капитала на “Мос-
тстрой” АД.

Пазарните анализатори 
не бяха изненадани от но-
вината, като причините 
за исканата несъстоятел-
ност според тях са лошо 
управление, източване на 
дружеството и свръхза-
длъжнялост. “Искането за 
обявяване в несъстоятел-
ност на “Мостстрой” е 
очаквано, защото друже-
ството се източва повече 
от година”, каза Камелия 
Лазарова от “Карол”. По 
думите й в отчетите на 
дружеството се вижда, че 
е декапитализирано по-
вече от година, през него 
не минава почти никакъв 
бизнес и няма достатъчно 
приходи. 

“Дружествата с подобна 
задлъжнялост, но с прави-
лен мениджмънт, няма да 
изпитат затруднения, стига 
да не влияят и други фак-
тори”, твърди Иво Толев 
от “Ултима Капитал Ме-
ниджмънт”. Според него 
в случая с “Мостстрой” 
има и други условия, които 
са довели до поисканата 
несъстоятелност. “В Бъл-
гария има много висока 
междуфирмена задлъжня-

лост и подобно нещо може 
да се случи с всяко едно 
дружество още утре”, кате-
горичен е и Стоян Николов 
от ПФБК. “При компании 
с висока задлъжнялост 
и отрицателен оборотен 
капитал вероятността за 
подобни проблеми е голя-
ма” е мнението на Петко 
Вълков от “БенчМарк Асет 
Мениджмънт”. По думите 
му през последната година 
много инвеститори са на-
пуснали “Мостстрой”, но 
последните разпродажби 
показват, че и много са би-
ли изненадани.

По магистралата
Публичното дружество 
участва в изграждането 
на участъка от Оризово 
до Стара Загора заедно с 

“Трейс Груп Холд” АД. 
Отсечката беше пусната 
в експлоатация в края на 
2007 г. Компанията е част 
и от Сдружение “Тракия 
IV”, което спечели търга за 
строителство на последния 
лот от магистрала Тракия. 
В сдружението участват 
няколко фирми на Васил 
Божков. 

По време на конференция 
за зелено строителство ми-
нистърът на регионалното 
развитие Росен Плевне-
лиев изрази хипотезата, 
че лошото корпоративно 
управление в последните 
години е довело до невъз-
можността “Мостстрой” 
да плаща задълженията си. 
“Строителството на Лот 4 
от автомагистрала “Тра-
кия” не е застрашено зара-

ди това, че един от деветте 
участници в консорциума 
обяви, че излиза в несъс-
тоятелност”, категоричен 
е строителният министър. 
Според него държавата има 
задължения към “Мост-
строй”, но е странно, че 
дружеството не си е по-
искало парите по схемата 
за разплащане през Бъл-
гарската банка за развитие 
(ББР).

С натрупване 
Според консолидирания 
отчет на публичното дру-
жество за първите шест 
месеца на тази година при-
ходите на компанията са 
намалели с 51.8% до 2.34 
млн. лв. Загубата също се 
свива до 1.9 млн. лв., като 
се понижава с 24.45% на 

годишна база.
В счетоводния баланс се 

вижда, че задълженията на 
“Мостстрой” в края на юни 
тази година са 46.8 млн. лв., 
от които 17.4 млн. лв. са 
по получени заеми от бан-
ки и небанкови финансови 
институции. “Мостстрой” 
дължи над 13 млн. лв. на 
доставчици и клиенти. 
Собственият капитал на 
компанията е едва 5 хил. 
лв., като в него се вижда 
натрупана и непокрита за-
губа от предходни години в 
размер на 8.9 млн. лв. Към 
нея трябва да се добави и 
текущият отрицателен ре-
зултат и така натрупаната 
загуба на пътностроител-
ната компания набъбва до 
10.8 млн. лв.

Екип на в. “Пари”

Проблемите на “мостстрой”, което е част от консорциума по изграждане на Лот 4 от магистрала “Тракия”, 
няма да попречат на изграждането на отсечката, твърди строителният министър росен Плевнелиев
▶

Снимка Емилия коСтадинова
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Мобилните абонати стават 
все по-активни играчи на 
пазара на фиксирана те-
лефония, показва проуч-
ване на в. “Пари”. Само 
година след активното си 
навлизане при стационар-
ната телефония “М-Тел” 
и “Глобул” имат общо над 
300 хил. абоната. Голяма 
част от тях са привлечени 
клиенти от основния играч 
на този пазар - “Виваком”. 
Фактор за ръста са както 
пакетните услуги, които 
предлагат двете компании, 
така и агресивно ниските 
цени, с които мобилните 
оператори атакуваха кли-
ентите си. 

Статистика
“М-Тел” има около 200 
хил. потребители на ста-
ционарни услуги, казаха за 
в. “Пари” от компанията. 
Спрямо същия период на 
миналата година ръстът е 
185%. В края на септември 
“Глобул” вече има първите 
100 хил. клиента на фикси-
рана телефония. Това се 
случва за по-малко от го-
дина, откакто компанията 
навлезе и в потребителския 
сегмент на стационарния 
пазар. Около 10% от тези 
абонати са прехвърлени от 
други мрежи, коментират 
от компанията, но не уточ-
няват от кои точно свои 
конкуренти са успели да 
привлекат клиенти. 

нови технологии
На практика “М-Тел” и 
“Глобул” предлагат малко 

Пазарът продължава да се свива и през 
тази година, “Глобул” и “М-Тел” имат над 
300 хил. абоната

Мобилните оператори настъпват 
при фиксираната телефония

по-различна от традицион-
ната фиксирана телефония 
- и двете компании залагат 
на мобилните си мрежи, за 
да осигурят стационарна 
свързаност на потребите-
лите си. 

И въпреки инвазията на 
двата телекома на този па-
зар основният играч при 
фиксираната телефония 
остава “Виваком”. Дру-
жеството отчита спад на 
клиенти на стационарните 
си услуги, но не заради 
конкуренцията на “М-Тел” 
и “Глобул”, а заради низ-
ходящия тренд на пазара 
като цяло. 

На практика абонатите на 
бившата Българска телеко-
муникационна компания 
също не са намалели драс-
тично - техният брой се 
запазва стабилен най-вече 
заради новите абонати на 
мобилното подразделение 
на компанията, коментират 
източници на в. “Пари” в 
телекома. От компанията 
обаче не обявиха колко 
точно абонати на фикси-
раните и предплатените 
си услуги обсъждат в мо-
мента. 

конкуренцията 
липсва
Освен мобилните оператори 
обаче на пазара на фикси-
рани услуги играят общо 
23 компании, сочат данни-
те на КРС. Въпреки това 
конкуренцията на практика 
отсъства, тъй като “Вива-
ком” продължава да държи 
над 93% от всички абонати. 
“Това води до неособено 
примамливи за клиентите 
оферти”, смята анализаторът 
от “Индъстри Уоч” Красен 
Йотов. По думите му от това 
може да се възползват мо-
билните оператори, които да 
предложат по-конкурентни 
цени. Това вече се вижда и 
от тарифите им, добавя той.

пакетни услуги
Друго нереализирано поле 
от пазара са пакетните ус-
луги - т. е. предлагането на 
стационарна телефония, ком-
бинирана с мобилни услуги, 
интернет и телевизия. Това е 
основният коз, на който ще 
залага “М-Тел”, става ясно 
от стратегията на компани-
ята. В средата на септември 
операторът изкупи обеди-
нението между “Спектрум 
Нет” и “Орбител” и най-
големия софийски достав-
чик на интернет “Мегалан”. 
При обявяването на сделката 
главният изпълнителен ди-
ректор на телекома Андреас 
Майерхофер обяви, че след 
обединението на пазара у 
нас ще се появи първият реа-
лен конкурент на “Виваком”. 
Според Майерхофер именно 
пакетните услуги ще раздви-

Мобилни оператори 
отчитат голям ръст на 
пазарното си присъст-
вие при стационарна-
та телефония, защото 
пазарният им дял е доста 
малък. По-голямата част 
от абонатите им са бизнес 
клиенти, което означава, 
че потенциалът за още по-
голям ръст в пазарното им 
присъствие в този сегмент 
са домакинствата. При 
тях в момента доминира 
“Виваком”. Навлизането 
на мобилните оператори 

красен Йотов, 
анализатор, “Индъстри Уоч”

За момента 
мобилните 
оператори 

залагат предимно 
на услуги за бизнеса

Пазарът има потенциал за растеж заради слабата конкуренция

Обединението 
на “М-Тел” със 
“Спектрум Нет” 

и “Мегалан” ще създаде 
първия реален конкурент 
на “Виваком” на пазара. 
Планираме да залагаме на 
пакетни услуги, с които да 
спечелим повече клиенти

▶ андреас майерхофер, 
главен изпълнителен директор на “М-

Тел”, при обявяването на сделката 
за изкупуването на “Спектрум 

Нет” и “Мегалан”

Пакетните 
услуги са 
бъдещето 

на пазара на 
телекомуникации, 
категорични са 
и от бранша, и 
анализаторите

при домакинствата обаче 
най-вероятно ще е трудно. 
причината за това е, че 
голяма част от тези потре-
бители са в напреднала 
възраст и не са толкова 
мобилни от гледна точка 
на услуги и условия. 

Въпреки това има 
потенциал за растеж, 
защото на този пазар поне 
досега има един водещ 
играч. По мои наблюде-
ния има изоставане и при 
офертите, предлагани 

жат пазара и ще помогнат за 
разместването на статуквото 
при фиксираната телефония.  
Според данните на КРС към 
края на миналата година под 
4% от българското населе-
ние е използвало този тип 
услуги. Този пазар обаче 
ще процъфтява, тъй като и 
от “Виваком” обявиха, че 
вече предоставят телевизия 
на абонатите си, която е на 
агресивно ниски за пазара 
цени. “Има доста голяма 
вероятност пакетните услу-
ги да се отразят значително 
на пазарното статукво, но 
ефектът им ще се усети след 
няколко месеца”, коментира 
Йотов. 

потъване
Като цяло пазарът на фикси-
рана телефония продължава 
непрекъснатия си спад от 
2005 г. насам и към края на 
2009 г. обемът е малко над 
500 млн. лв., показват данни-
те на Комисията за регули-
ране на съобщенията. Това 
е спад над 30% само в рам-
ките на 4 години. В момента 
приходите от стационарната 
телефония носят едва 15% 
от общите в телекомуника-
ционния сектор.

Въпреки инвазията на  
“М-Тел” и “Глобул” на паза-
ра на фиксирана телефония 
сегментът ще продължи да 
губи позиции, смятат ана-
лизатори. В този аспект Бъл-
гария не е изключение от 
останалия свят, където все 
повече потребители предпо-
читат да използват мобилния 
пред стационарния телефон. 
Което не означава, че тя ще 
загине тотално, но ще про-
дължи да губи позициите си 
на телекомуникационния па-
зар. И ще се превърне просто 
в част от пакет услуги, с 
които операторите ще при-
вличат клиенти.

Христо Ласков
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Мобилните оператори настъпват 
при фиксираната телефония

Малките компании 
са бъдещето на 
бизнес софтуера
Над 86% от клиентите 
през 2010 г. попадат в 
този сегмент

Малките и средните ком-
пании са най-големият 
потенциален пазар за ин-
теграторите на системи за 
автоматизиране на бизнес 
процесите. Това показват 
данните на анализаторите 
от CBN, според които 2010 
г. е върнала пазара с 6-7 
години назад в развитието 
му. Въпреки това светлина в 
тунела има, коментира Люд-
мил Стойчев, управляващ 
съдружник в компанията. 

разпределение
Над 85% от клиентите на 
системните интегратори 
през 2010 г. са били именно 
малки и средни компании, 
коментира той. През 2005 
г. те са били едва 68% от 
пазара, показва анализът 
на компанията му. Самите 
производители на ERP ре-
шения също са се преори-
ентирали към този сегмент. 
Основен фокус на дейност-
та им през последните ме-
сеци е съкращаването на 
процеса на имплементация 
на тези решения, както и 
намаляването на разходите 
за закупуването на такъв 
тип софтуер. Паралелно с 
това интеграторите залагат 
и на нови решения като 

Business Inteligence (или 
софтуер за анализ на бизне-
са и развитието му), CRM 
(софтуер за управление на 
връзките с клиенти) и др., 
които също се радват на 
популярност сред българ-
ските компании. 

развитие
Малкият и средният бизнес 
стават все по-важен клиент 
за нас, коментира Петър 
Миленков, изпълнителен 
директор на SAP България. 
Той отчита завишен ръст 
към продукцията на гер-
манската компания у нас. За 
първите 9 месеца на 2010 г. 

успяхме да постигнем ре-
зултатите си за цялата ми-
нала година, което ни дава 
оптимизъм за развитието на 
пазара, добавя Миленков. 

разпространение
Според данните на CBN 
най-големите клиенти на 
системи за управление на 
бизнеса у нас са компании-
те от търговията, където са 
осъществени 46% от нови-
те имплементации за 2010 г. 
На второ място е секторът 
на услугите с пазарен дял 
31%, а на трета позиция 
- индустрията с 23% от 
инсталациите.

Инвестицията за 30 
млн. лв. увеличава с 
30% капацитета на 
обогатена мед

“Аурубис България” откри 
новата си флотационна фа-
брика в Пирдоп, с която 
капацитетът на обогате-
ната мед се увеличава с 
30% и достига 800 хил. т 
годишно. 

инвестиции
Разширяването на обогати-
телната фабрика за медни 
шлаки започна през май 
2009 г. и в проекта бяха 
вложени 30 млн. лв.

“Повечето компании 
спряха или отложиха своите 
инвестиции по време на фи-
нансовата криза. “Аурубис” 
е една от малкото компании, 
които реализираха своя ин-
вестиционен план. Това е 
ясна индикация за нашите 
намерения да продължим 
да инвестираме в “Аурубис 
България”. Този завод е от 
изключителна важност за 
групата “Аурубис,” заяви 
Питър Вилбранд, член на 
борда на директорите на 
“Аурубис”. На откриването 
на новата мощност при-
състваха премиерът Бойко 
Борисов, министърът на 
околната среда Нона Кара-Пазарът има потенциал за растеж заради слабата конкуренция

“Аурубис България” откри 
новата си флотационна фабрика

джова и посланикът на Гер-
мания Матиас Хьопфнер. 

От приватизацията му 
през 1997 г. до момента в 
медодобивния комбинат в 
Пирдоп са инвестирани 350 
млн. EUR за модернизация 
на процесите, както и още 
80 млн. EUR в подобряване 
на екологичните параме-
три. “Аурубис” е най-голе-
мият производител на мед 
в Европа и глобален лидер 
в медопреработването.

новата мощност
Шлаката е страничен про-
дукт на металургичното 
производство на “Аурубис 
България” и съдържа меж-
ду 2.0 и 3.5% мед. Новата 
мощност включва  само-
зареждаща се мелница и 
допълнителни обогатител-
ни клетки всяка с обем от 
70 куб. м. Всички процеси 
по обогатяване и смилане 
на материалите са напъл-
но автоматизирани. Освен 
повишения капацитет за 
обработка на медни шлаки 
са подобрени и качестве-
ните параметри на крайния 
продукт. Той е меден кон-
центрат със съдържание на 
мед около 20% - захранващ 
обратно топилната пещ в 
рафинерията.

мила кисьова

99
▶ процента е сигурност
та от изхода на операци
ята с робота

510
▶ млн. лв. е оборотът от 
стационарни услуги за 
2009 г., показват данни
те на КРС. Това е едва 
15.9% от телекомуника
ционния пазар

20
▶ ппроцента е спадът 
в абсолютна стойност 
на приходите от ста
ционарна телефония за 
миналата година

185
▶ ппроцента е ръстът 
на абонатите на фикси
раните услуги на “МТел” 
за последната година, 
твърдят от оператора

Стационарният теле-
фон губи позиции сред 
по-младите потреби-
тели, които разчитат 
предимно на мобилните 
комуникации, за да общу-
ват. преносът на данни 
и навлизането на интер-
нет също играят роля за 
спада в използването на 
фиксирани гласови услуги

▶

да се оцени точно какво 
ще е влиянието им. Доста 
голяма част от абонатите 
на “Виваком” ползват само 
интернет и стационарна 
телефония. Затова те на-
дали ще сменят офертата. 
Все пак е ясно, че “М-Тел” 
и “Глобул” ще разширят 
пазарния си дял на фикси-
рана телефония заради 
липсата на конкуренция 
в този сегмент. Същото 
важи и по отношение на 
интернет - “Виваком” все 
още държи голям процент 

от DSL достъпа и немалък 
процент от широколенто-
вия пазар. 

Относно стационарния 
пазар като цяло - има 
съвсем лек спад на абона-
тите и приходите на опера-
торите, което се дължи 
на факта, че голяма част 
от тях са заради абона-
ментната такса. За да има 
голям спад на приходите, 
трябва голяма част от 
абонатите да се откажат от 
оператора си.  

от компаниите, особено 
спрямо мобилния пазар. 
А мобилните оператори 
са склонни да предоста-
вят по-гъвкави цени. Така 
те имат възможност да 
привлекат може би по-
голям процент от евен-
туално нови клиенти на 
фиксирана телефония. 
Според мен има доста 
голяма вероятност пакет-
ните услуги да се отразят 
значително на пазара, 
но след няколко месеца. 
Много трудно обаче може 

СниМКа еМилия КоСТадинова

за първите 9 месеца на тази година успяхме да по-
добрим резултата си за цялата 2009 г., коментира 
изпълнителният директор на SAP България петър 
миленков  СниМКа еМилия КоСТадинова

▶

на откриването на новата мощност на “аурубис 
България” присъства премиерът Бойко Борисов
▶



София отново се кани да 
продава Общинска банка
Заведено е поредното дело за връщане на акциите на ВиК 
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След приключването на 
делата и евентуалното 
придобиване на контро-
ла в Общинска банка АД 
трябва да се предприемат 
действия за приватизация. 
Това твърди кметът на Со-
фия Йорданка Фандъкова 
в интервю за mediapool.bg. 
Тя се позовава на решение 
на Столичния общински 
съвет за приватизацията 
на дружеството. Засега 
обаче общинският съвет 
не е предприел реални 
действия за продажба, 
защото столичното кмет-
ство няма реален контрол 
над трезора. За да си го 
възвърне, кметството во-
ди дела с миноритарния 
акционер “МАХ 2003”  
ЕООД, която е собстве-
ност на бизнесмена Хрис-
то Ковачки.

още едно дело
ВиК ЕАД-София е завело 
поредно дело за връщане-
то на 58 хил. акции, кои-
то представляват  2.32% 
от капитала на Общинска 
банка АД, съобщи пред-
седателят на стопанската 
комисия в СОС Николай 
Стойнев. Апелативни-
ят съд вече постанови, 

Столичният общински съвет ще изчака делата за общинска банка преди да премине към конкретни дейст-
вия за продажба на трезора, каза кметът на София Йорданка Фандъкова  Снимки марина ангелова

▶

Раздвижване в потреб-
лението ще има в края 
на годината

Кредитирането ще оста-
не слабо и през следващи-
те няколко месеца. Това 
е прогноза от последния 
икономически обзор на 
икономистите от Райфай-
зенбанк. Експертите на бан-
ката смятат, че раздвижване 
на кредитирането може да 
има едва през следващата 
година. 

Ефектите 
на кризата
Потреблението е продъл-
жило да се свива, а това е 
дало основен отрицателен 
принос в икономиката, от-
читат от Райфайзенбанк. 
От финансовата институ-
ция посочват, че индиви-
дуалното потребление се е 
свило с 4% спрямо второто 
тримесечие на 2009 г. В 
същото време домакин-
ствата са продължили да 
увеличават спестяванията 
си, а основната причина за 
това е несигурната иконо-
мическа среда и по-висо-
ката безработица спрямо 

Кредитирането 
ще е слабо до 
края на годината

Проектът със 
сигурност ще 
се оскъпи, каза 
министър Александър 
Цветков

Испанската компания FCC, 
която е главен изпълнител 
на Дунав мост 2, трябва 
да завърши обекта до края 
на 2011 г. За това настояха 
министрите на транспорта 
на България и Румъния 
Александър Цветков и Ан-
ка Боаджиу, които инспек-
тираха строежа. Испанско-
то дружество е поискало 
удължаване на проекта с 
шест месеца  Според об-
щото мнение на двамата 
министри удължаването на 
срока е неприемливо.

загуби
“Поредното отлагане на пу-
сковия срок на Дунав мост 
2 ще доведе до сериозни 
загуби на двете държави”, 
каза министър Цветков. 
Според Анка Боаджиу само 
преди три месеца FCC са 
обещали да завършат моста 
до края на 2011 г., а сега ис-
кат необосновано отлагане. 
По думите й загубите за 
Румъния от закъснението 

Испанската FCC трябва да 
завърши Дунав мост 2 до 2012 г.

две трети мнозинство. В 
надзора обаче Столичната 
община има само един 
представител.

 Преди време пред в. 

“Пари” зам.-кметът Минко 
Герджиков обясни, че сто-
личното кметство и дру-
гите общини имат еднакви 
интереси. Когато всички 

те имат 75% от акциите, 
първо ще се промени със-
тавът на надзорния съвет, 
после ще бъде сменен и 
уставът, така че решени-

ята да може да се вземат 
от нашата община, обясни 
тогава заместник-кметът 
по финансите. 

Красимира Янева

че въпросните акции са 
незаконно придобити от 
“Софстрой”, а след това 
от “МАХ 2003” ЕООД. По 
думите на председателя на 
СОС Андрей Иванов дори 
и последната инстанция 
- Касационният съд, да 
потвърди това решение, 
акциите не се връщат авто-
матично в ръцете на ВиК. 
Затова е заведено и поред-
ното дело. “Имаме реален 
шанс да си върнем контро-
ла над банката”, коментира 
Николай Стойнев.  

Увеличение 
на капитала
Преди няколко месеца 
Столичната община пови-
ши капитала си в Общин-
ска банка с около 0.5%, 
като така нейният дял вече 
стана 67.5%. София и об-
щинските дружества дър-
жат общо около 71.04%. Те 
обаче не стигат, за да може 
кметството да си върне 
контрола върху банката. 
Причината е, че заедно с 
дяловете на другите об-
щини кметствата не може 
да съберат необходимите 
им 75% от акциите. По 
устав решенията се вземат 
от надзора на банката с 

предходната година. По 
данни на Българската на-
родна банка (БНБ) в края 
на второто тримесечие 
депозитите на домакин-
ствата възлизат на 25.539 
млрд. лв., което е ръст от 
13.4% спрямо предходната 
година. 

Икономистите от Райфай-
зенбанк коментират, че бан-
ките имат добра ликвидност 
и готовност да кредитират, 
но въпреки това кредитира-
нето остава слабо. 

очакване
“Възстановяването на до-
верието на икономическите 
агенти е нормално да отне-
ме повече време, тъй като 
усещането за сигурност се 
губи лесно, но се възвръща 
трудно и продължително”, 
коментира Калоян Ганев, 
главен икономист на Рай-
файзенбанк. По думите 
му резултатите от второто 
полугодие би трябвало да 
компенсират негативните 
развития от първото. Това 
може да доведе до ръст в 
потреблението към края на 
годината, отчитат от бан-
ката. 

радослава Димитрова

на моста ще надхвърлят 5 
млн. EUR. 

оскъпяване
В края на септември компа-
нията настоя за  допълни-
телни 90 млн. EUR върху 
договора за строителството 
на моста на стойност 100 

млн. EUR. “Все още не е 
ясно дали тези претенции 
ще бъдат одобрени и с кол-
ко ще се оскъпи проектът”, 
каза министър Цветков. По 
думите му обаче е сигурно, 
че ще има оскъпяване. Той 
обясни още, че е въпрос 
на организация FCC да си 

свърши работата навреме 
до края на следващата го-
дина. “Не считам, че има 
причини FCC да се оттегли 
от проекта”, каза  Цветков 
в отговор на заплахите на 
испанската компания да си 
тръгне, ако не бъдат удо-
влетворени претенциите й.

Срокът за изграждане на Дунав мост 2 може да бъде отложен с още шест 
месеца Снимка емилия коСтадинова

▶



Британската компания 
и държавната Socar 
ще държат по 50% в 
Шафаг-Асиман

Британската петролна ком-
пания BP ще проучва и раз-
работва голямо находище на 
природен газ в Каспийско 
море заедно с държавната 
петролна компания на Азер-
байджан Socar. Това се пред-
вижда в подписаното вчера 
споразумение за разпределя-
не на добива. Това е първият 
договор, под който Робърт 
Дъдли поставя името си, от-
както пое поста главен изпъл-
нителен директор на BP на 
мястото на Тони Хейуърд.

Залежи
BP и Socar ще държат по 
50% от Шафаг-Асиман. На-
ходището не е изследвано 
досега и се намира на около 
120 км на югоизток от Баку. 
По данни на Socar залежите 
в Шафаг-Асиман се оце-
няват на 65 млн. т газов 
концентрат и 500 млрд. куб. 
м природен газ. Британската 
компания разработва и друго 
поле в Азербайджан - Шах 
Дениз. Това е най-голямото 
находище на природен газ 
в страната. През първото 
полугодие BP е произвеж-
дала от него около 19.8 млн.  
куб.  м газ и 42.7 хил. барела 
газов концентрат дневно, по-
казват данни на компанията. 
Партньори на BP в проекта 
са Statoil и “Лукойл”.

Световен  производител
“Заедно със Socar и парт-
ньорите си BP помогна за 
налагането на Азербайджан 
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BP ще разработва ново 
находище в Азербайджан

Eurostar поръча нови влакове на 
Siemens за тунела под Ламанша
Времето за пътуване 
между Лондон и 
Париж ще бъде 
малко повече от два 
часа

Операторът на жп линия-
та под Ламанша Eurostar 
Group ще инвестира 800 
млн. EUR в парка си. В 
сумата се включва поръч-
ка на 10 нови експресни 
влака от Siemens, както и 
подновяване на съществу-
ващото оборудване, съоб-
щиха от компанията. От 
Eurostar не посочиха на 
каква стойност точно е до-
говорът им със Siemens, но 
според източници, цитира-
ни от Wall Street Journal, 
става дума за повече от 
600 млн. EUR. Сегашните 
влакове на оператора пък 
ще бъдат дадени за мо-
дернизация на известната 
италианска дизайнерска 
къща Pininfarina. 

опасна  
конкуренция
Освен подновяване на 

В момента единствено влаковете на Eurostar отговарят на изискванията да 
пътуват под Ламанша
▶

робърт Дъдли подписа първия си договор като гла-
вен изпълнителен директор на BP с азербайджанска-
та държавна компания Socar 

▶

парка Eurostar смята да 
открие и нови дестина-
ции. В момента компани-
ята пътува от Лондон до 
Париж и Брюксел. След 
като Siemens започне да 
доставя оборудването 
през 2014 г., Eurostar ще 
добави към маршрутите 
си Амстердам, Кьолн и 
Франкфурт. Същите дес-
тинации наскоро обяви ка-
то част от плановете си и 
Deutsche Bahn. Германски-
те железници се очертават 
като опасен конкурент на 
Eurostar, тъй като само 
след няколко дни - на 19 
октомври, компанията ще 
проведе първото си проб-
но пътуване през тунела 
под Ламанша. Досега само 
влаковете на Eurostar отго-
варяха на изискванията да 
минават оттам.

по-бързо
Влаковете Siemens ще 
вдигат до 320 км/ч, кое-
то ще съкрати времето за 
пътуване между Лондон и 
Париж до малко повече от 
два часа. Ще се увеличи и 

капацитетът за превоз на 
пътници, тъй като новите 
композиции ще побират 
повече от 900 пътници. 
За сравнение в момента 
влаковете на Eurostar мо-
же да превозват по 750 
души. Новите композиции 
ще може да се движат по 
всички високоскоростни 
жп линии в Европа, като 
на практика ще могат да 
свързват Лондон с редица 
градове на континента.

Удар
Решението на Eurostar 
да поръча влаковете от 
Siemens е сериозен удар 
срещу френската Alstom, 
която е производител на 
сегашното оборудване на 
компанията. От Eurostar 
обаче обясниха, че из-
пълнителят е бил избран 
с открит конкурс и не е 
имало лобистки натиск. 
Френската държавна ком-
пания Societe Nationale des 
Chemins de fer Francaisе е 
мажоритарен собственик 
на Eurostar с 55% от ка-
питала.

като петролен и газов про-
изводител от световен ма-
щаб”, заяви Дъдли в Баку. 
По думите му заради зна-
чителния потенциал, който 
все още не е разработен, 
страната ще продължи да 
бъде основен производител 
за десетки години напред.

Фокус
Макар че Дъдли увеличава 

инвестициите в бившата 
съветска република, компа-
нията се опитва да продаде 
активи за около 30 млрд. 
USD, с които да покрие 
огромните щети от разли-
ва в Мексиканския залив. 
На 20 април там се взри-
ви платформа на BP, което 
предизвика най-голямата 
екологична катастрофа в 
историята на САЩ.

GE се завръща на пазара на 
сливания и придобивания
Американският 
гигант купува произ-
водител на двигатели 
и портфейл търговски 
сметки

За първи път от началото 
на кризата американският 
гигант General Electric Co. 
стъпва отново на пазара на 
сливания и придобивания, 
предаде Reuters. Компанията 
ще придобие производителя 
на двигатели, задвижвани с 
природен газ Dresser. Сдел-
ката на стойност 3 млрд. 
USD се оценява положител-
но от анализатори като стъп-
ка в правилната посока. 

Секторни вълнения
Интересът около синьото 

гориво се повиши, след като 
в САЩ и други страни бяха 
открити нови шелфови зале-
жи, гарантиращи стабилната 
пазарна цена на природния 
ресурс. ExxonMobil вече 
придоби друг играч от сек-
тора, XTO Energy, срещу 
сумата 31 млрд. USD. През 
май пък Royal Dutch Shell 
обяви решението си да ку-
пи притежаващата газови 
активи в два американски 
шелфа East Resources срещу 
4.7 млрд. USD. 

Стратегия
GE обяви, че през следващи-
те няколко години е готова да 
инвестира до 30 млрд. USD 
в сделки по придобивания. 
Приоритетните сектори на 
компанията са енергетика, 

здравеопазване и финансо-
ви услуги. Изкупуването 
на портфейл от търговски 
сметки на обща стойност 1.6 
млрд. USD е втората инвес-
тиционна стъпка, на която 
се реши финансовото поде-
ление на гиганта GE Capital. 
Сделката със Citigroup ще 
позволи на компанията да 
предлага кредитни условия 
на дребни търговци при по-
ръчките им на мебели, елек-
троника и моторни части. 

4.6
▶ млрд. USD е общата 
сума по двете сделки на 
General Electric

Renault продаде близо 15% 
от Volvo за 3 млрд. EUR
С приходите от 
сделката френската 
компания ще намали 
дълговете си

Вторият по големина автомо-
билен производител във Фран-
ция Renault продаде 14.9% от 
Volvo за 3 млрд. EUR, стана 
ясно вчера. Renault реши да 
се възползва от поскъпване-
то на акциите на шведския 
производител на камиони, 
за да намали дълговете си с 
приходите от сделката.

Сделка
Френската компания прода-

де 302.9 млн. акции клас В 
на цена от 93 SEK едната. 
Това съобщиха от Renault, 
без да посочват купувача. 
Френският производител 
все още остава най-голе-
мият акционер във Volvo. 
От компанията казаха, че 
Renault ще запази своите 
138.6 млн. акции клас А, 
което е 6.8% от акционер-
ния капитал на Volvo и 
17.5% от правата на глас, 
както и двете си места в 
борда. 

“Приходите от продажба-
та ще засилят резултатите 
на Renault преди старта 
на новия ни стратегически 

план догодина”, каза глав-
ният изпълнителен дирек-
тор на френската компания 
Карлос Гон.

нагоре
Ръстът на поръчките за 
тежкотоварни автомобили 
значително подобри резул-
татите на компаниите произ-
водители като Volvo, Daimler 
и Scania и им позволи да 
ревизират нагоре очаквани-
ята си за годината. За по-
следните 12 месеца акциите 
на Volvo са скочили с 57% 
в сравнение с 15% ръст за 
Renault, показват данни на 
Bloomberg.

Снимки bloombErG
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8262 8275,5
Калай LME USD/т 26550 26500
Олово LME USD/т 2281 2300
Цинк LME USD/т 2302 2326
Алуминий LME USD/т 2343 2376
Никел LME USD/т 24730 24820
Алуминиева сплав LME USD/т 2175 2220

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1361,1 1361,45
Сребро LME USD/тр.у. 23,41 23,46
Платина LME USD/тр.у. 1725 1730,5
Паладий LME USD/тр.у. 598,5 601
Родий LME USD/тр.у. 2245 2245

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 83,62 84,76
Брент ICE USD/б 85,77 85,99
Газьол ICE USD/т 732,25 733,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,83 4,15
Бензин 95 NYMEX USD/т 780 -
Нафта NYMEX USD/т 762 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 244,62
Царевица Yellow CBT USD/т 194,27
Ечемик Feed ASX USD/т 237,49
Памук No.2 NYBOT USD/т 2259,48
Какао  NYBOT USD/т 2784,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3916,45
Соя No.2 ICE USD/т 393,70
Захар White NYSE LIFFE USD/т 644,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.10.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 8.10.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38397 0,00866
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,36182 -0,10021
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,38515 -0,01008
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45794 -0,00590
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,09633 -0,01322
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,97712 0,00390
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62313 -0,00049
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,23613 -0,00525
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,80539 -0,01448
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,67234 -0,00157
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,15556 -0,07941
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,56872 -0,01397
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,16639 -0,01382
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,69924 -0,00178
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,25509 -0,00593
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75858 0,00039
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,12325 -0,00824
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,52791 -0,03432
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,41968 -0,01476
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,06036 -0,00126
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,22372 -0,02112
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,93211 -0,02061
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58598 0,00773
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,70440 -0,02440
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,09835 -0,00485
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,07192 -0,00538
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,68867 -0,02508
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,86647 -0,08686
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,40002 -0,01152
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,03345 -0,01572
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1903,06000 1,44000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 8.10 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

6.10.2010	г.

158,21 157,44 156,67 156,28 154,35 154,35   
12,10 12,04 11,98 11,95 11,80 11,80   
84,98 84,56 84,15 83,74 82,50 82,50   
101,21 100,72 100,23 99,73 98,26 98,26   
765,00 761,29 757,57 753,86 742,72 742,72   
171,10 170,28 169,47 168,65 162,95 162,95   
78,69 78,31 77,93 77,55 75,66 75,66   
153,33 152,59 151,85 151,12 147,43 147,43   
307,95 306,49 305,02 303,56 293,29 293,29   
201,42 200,46 199,50 198,54 191,83 191,83   
237,76 236,63 235,50 234,37 226,44 226,44   
81,66 81,27 80,88 80,49 77,77 77,77   
241,86 240,71 239,55 238,40 230,34 230,34   

до	15.00	ч.	на	6.10.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.8921 4.9166 5.0878 4.8921  4.7943   -4.99% 15.03% -7.70% -23.17% 21.01.2008
фонд в акции 6.7837 6.8176 7.0550 6.7837  6.6480   -4.23% 13.89% -5.27% -13.36% 23.01.2008
високодоходен 10.1534 10.3057 10.5595 0.0000  0.0000   0.93% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1609    2.1609    -13.30% 28.18% -19.47% -57.29% 12.11.2007
балансиран 2.5641    2.5641    -13.80% 24.80% -19.30% -50.78% 12.11.2007

паричен пазар 11.3181  11.3124  11.2954 11.3067 11.3067 11.3124 5.31% 0.12% 7.02% 6.37% 06.10.2008
балансиран 10.7926  10.7389  10.6315 10.6852  0.0000 0.27% 3.47% -0.81% 3.67% 06.10.2008
фонд в акции 9.9876  9.9379  9.7888 9.8385  0.0000 -3.33% 8.10% -5.32% -0.31% 06.10.2008
             
балансиран 13.5263    13.3924    -0.22% 5.31% -1.28% 6.25% 14.12.2005
фонд в акции 7.9515    7.8728    -6.01% 10.00% -12.92% -4.52% 01.03.2006
фонд в акции 4.8106    4.7630    -18.63% 11.79% -19.28% -15.89% 21.06.2006
фонд в акции 7.5990    7.3777    -6.85% 12.29% -3.23% -10.75% 05.02.2008
фонд в акции 11.3835    11.0519    7.70% 12.84% 9.74% 3.81% 05.02.2008
паричен пазар 12.0779    12.0779    6.46% 0.13% 8.65% 8.37% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.8173    81.5309  81.8173  -1.34% 1.75% -4.09% -4.69% 20.11.2006
фонд в акции 48.0569    47.8166  48.0569  -7.40% 3.11% -13.53% -13.39% 20.11.2006
фонд в акции 63.9133    63.5937  63.9133  -7.29% 4.68% -6.49% -11.98% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.9514    95.5080    -6.27% 3.29% -5.61% -1.04% 04.01.2007
балансиран 78.2452    77.0802    -6.23% 2.26% -6.93% -7.63% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31490    1.31228    5.19% 0.76% 6.81% 5.78% 01.12.2005
балансиран 1.07616    1.06972    -0.29% 4.16% -2.01% 1.46% 01.12.2005
фонд в акции 0.74527    0.73420    -4.66% 8.52% -9.54% -6.38% 01.03.2006
фонд в акции 0.74838    0.74390    1.96% 2.55% 3.23% -10.69% 07.03.2008
ниско рисков 1.04984    1.04669    2.34% 0.39% 3.56% 3.33% 07.05.2009

балансиран 100.6926    99.6906    -2.48% 6.61% -6.09% 0.04% 07.12.2005
балансиран 106.1063    105.0505    -3.79% 5.51% -7.93% 1.19% 06.03.2006
фонд в акции 85.1597    83.8919    -5.99% 9.54% -11.50% -1.75% 20.06.2005
паричен пазар 122.6350    122.6350    6.75% 0.53% 7.77% 7.19% 31.10.2007
ниско рисков 93.5564    93.1825    3.63% 2.55% -0.49% -2.49% 01.02.2008
ниско рисков 106.7487  106.6421  106.3222  106.6421  4.12% 0.89% 5.24% 5.19% 01.07.2009

балансиран 4.7388     4.7104     -3.63% 7.50% -7.37%*** 4.74% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9158  0.9112  0.9090   0.9044     -13.94% 13.44% -19.80%*** -6.99% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.6242     17.5012     -5.91% 7.28% -10.68% 9.90% 28.09.2004
фонд в акции 10.9380    10.7860     -10.37% 10.22% -16.88% 1.90% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2054     1.1876     -6.96% 11.69% -7.51% 1.94% 10.05.2004
фонд в акции 0.7546     0.7434    8.15% 17.57% 12.70% -7.15% 04.10.2006
фонд в акции 1.0030     0.9882    14.39% 10.26% 10.95% -0.41% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.1280  129.9334  129.6741    2.95% 3.24% 4.47% 6.04% 04.05.2006
балансиран 14.2398  14.2398  14.0988    -5.37% 8.22% -7.84% 1.93% 17.12.2004
фонд в акции 0.7390  0.7317  0.7245    -1.37% 15.33% -7.52% -7.02% 04.05.2006
             
балансиран 789.2309    783.3264    1.20% 5.76% 3.95% -8.81% 09.05.2008
фонд в акции 707.7343    702.4396    -0.18% 7.06% 3.71% -12.18% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3659    11.3659    4.57% 1.31% 5.75% 2.77% 30.01.2006
балансиран 119.3360    119.3360    -0.57% 5.44% -2.90% 2.08% 30.01.2005
фонд в акции 6.7116    6.7116    -4.71% 10.74% -10.32% -8.15% 30.01.2006
фонд в акции 10.1144    10.1144    0.45% 2.32% 0.69% 0.68% 30.01.2009

фонд в акции 8.6119    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5101  0.5076  0.5051    -3.09% 7.29% -6.97% -20.98% 19.11.2007
балансиран 0.7390  0.7364  0.7338    -1.01% 3.30% -2.26% -10.08% 19.11.2007
ниско рисков 0.9988  0.9973  0.9958    3.57% 1.08% 4.50% -0.09% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2673  1.2654  1.2635   4.63% 0.25% 6.41% 5.30% 16.03.2006
консервативен 1.2888  1.2849  1.2810   5.15% 0.93% 7.27% 5.65% 16.03.2006
балансиран 0.8692  0.8657  0.8622   -0.03% 3.30% -1.75% -3.11% 16.03.2006
фонд в акции 0.6370  0.6338  0.6306   -5.60% 5.91% -8.81% -9.51% 16.03.2006
балансиран 0.7215  0.7186  0.7157   -5.47% 4.02% -7.52% -11.72% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0343  1.0343  0.9826   N/A N/A N/A N/A 
           
паричен пазар 1.1814    1.1814   3.12% 0.12% 4.13% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0262   до 90 дни  над 90 дни  1.17% 3.46% 2.22% 0.32% 12.09.2005
    1.0109  1.0211      

балансиран 7.6252    7.6252   -7.17% 10.22% -7.51% -5.72% 01.03.2006
фонд в акции 6.6419    6.6419   -5.26% 9.89% -8.34% -8.50% 01.03.2006
фонд в акции 2.9824    2.9824   6.34% 15.71% 7.23% -29.16% 05.04.2007
консервативен 10.5244    10.5244   0.91% 1.78% 2.02% 2.85% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7819 0.7780 0.7761 0.7703 0.7703 0.7742  0.7549 6.16% 12.29% -0.13% -5.78% 22.05.2006
фонд в акции 0.4300 0.4278 0.7761 0.4236 0.4236 0.4257  0.4151 3.07% 15.83% -3.46% -22.12% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 106.7341  105.4229                                                    104.6362   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 321.7842    320.8202    2.96% 0.39% 4.16% 7.06% 17.11.2003
ниско рисков 13.5377    13.2709    2.83% 2.51% 3.38% 6.21% 27.12.2005
балансиран 12.3629    11.9993    0.74% 5.22% -0.29% 4.10% 27.12.2005
фонд в акции 8.7389    8.4818    -0.64% 11.22% -4.02% -3.04% 07.09.2005
балансиран 21.0153    21.0153    3.63% 4.12% 4.11% 1.66% 08.10.2007
              
фонд в акции 6.6412    6.6080    -1.86% 5.20% -6.40% -11.50% 01.06.2007
балансиран 8.0097    7.9697    -1.63% 5.13% -5.16% -6.41% 01.06.2007
консервативен 11.7294    11.7001    7.87% 2.95% 9.95% 5.21% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1802    1.1566    -3.53% 5.07% -5.20% 4.17% 18.09.2006
балансиран 1.0408    1.0303    -1.20% 3.40% -0.67% 1.74% 10.06.2008

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	7/10/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,224484 € 1,248974 € 1,218362
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,886540 € 0,904271 € 0,882107

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,856209 € 0,873333 € 0,851928

Цените са валидни за поръчки, подадени на 4/10/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	8/10/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,12005 лв. 1,142005 лв. 1,142005 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 8/10/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	7.10.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0262	лв. 1.0109		лв. 1.0211		лв.	 1,17	% 	2,22	%

Сентинел	-	Рапид 1,1814	лв. 1,1814	лв. 3,12	% 4,13	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	6	октомври	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

N/A 13.5177 12.3447 8.7260
322.4268 N/A 12.3023 8.6960
324.0333 13.4043 N/A 8.6532
324.0333 13.4043 12.2417 N/A

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3994 1,3995 1,4029 1,3898

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8767 0,8768 0,8805 0,8733

ЯПОНСКА йЕНА JPY 115,2000 115,2200 115,6800 115,0300

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3476 1,3478 1,3491 1,3357

НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,0765 8,0803 8,0965 8,0262

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,2743 9,2780 9,3665 9,2680

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,4165 1,4171 1,4175 1,4061

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4158 1,4163 1,4263 1,4103

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 272,9800 273,3700 273,6000 270,5300

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,5040 24,5280 24,5310 24,4100

РУСКА РУБЛА RUB 41,5486 41,5982 41,6497 41,2930

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9619 3,9640 3,9700 3,9528

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 8.10.2010 г.
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По време на 
последна-
та борсова 

сесия   суровината 
спечели нови 32 USD, 
което е четвърто 
поредно повишение. 
Причина за поредния 
ръст са спекулациите, 
че ще има дефицит 
при предлагането

По време на 
борсовата 
сесия в чет-

въртък  измерите-
лят добави 20 пунк-
та към стойността 
си. Германският 
измерител беше 
един от малкото 
в Европа, които 
останаха на зелена 
територия

индекс на деня

0.30
▶ процента се повиши 
германският индекс DAX и 
достигна 6289.78 пункта

Стока на деня

1.13
▶ процента спечели 
калаят на борсата в 
Лондон и достигна  
26 550 USD/т

Щатският долар продължава да е  
най-губещ сред основните валути
Третата поредна пе-
челивша сесия, която 
регистрира еврото спрямо 
щатския долар, го вър-
на над границата от 1.4 
EUR/USD. На тези нива 
европейската валута се 
намираше почти преди де-
вет месеца - точно преди 
разразяването на дългова-
та криза в Европа.
В рамките само на три 
месеца еврото спечели над 
10% срещу долара, а само 
за септември увеличение-
то  премина 8.5%. 
Продължаващото поскъп-
ване става факт въпреки 
решението на Европейска-
та централна банка (ЕЦБ) 
да остави без промяна ос-
новния си лихвен процент 
на рекордно ниското му 
ниво от 1%. За икономи-
стите такъв вид решение 
беше напълно логично, 
след като на предходните 
16 срещи лихвата винаги 

беше оставяна непроме-
нена, а ускоряването на 
ръста на европейската 
икономика през второто 
тримесечие и ниското 
ниво на инфлацията в 
еврозоната предполагаха, 
че няма да бъдат предпри-
емани действия.

Много слабо представя-
не направи американска-
та валута и срещу австра-
лийския долар. Данните за 
резкия спад на безработи-
цата в Австралия изстре-
ляха местния долар до 
1.0115 USD/AUD, като та-
кова поскъпване не е било 
виждано от 1983 г., когато 
валутата беше пусната 
на международния пазар. 
Според анализаторите 
двете валути ще постиг-
нат паритет в рамките на 
няколко седмици.
Правителствените данни 
показват, че ръстът на 

австралийската икономика 
е създал два пъти повече 
работни места в сравне-
ние с предварителните 
очаквания. За август и 
септември в Австралия 
работа са намерили 112 
хил. души и по този начин 
задържат безработицата на 
ниво 5.1%. За сравнение в 
САЩ и някои европейски 
държави процентът на 
безработните е близо 10%.
Щатската валута загуби 
и нови 0.71% спрямо 
йената и движението там 
достигна 82.34%. През 
миналата седмица япон-
ската централна банка 
започна продажбата на 1 
трлн. йени в опит да спре 
продължаващото вече 
шест месеца поскъпване. 
Резултат от тази интер-
венция нямаше поради 
огромния интерес, който 
проявяват инвеститорите 
към японската йена.

В рамките 
само на три 

месеца еврото 
спечели над 10% 
срещу долара

решението на Федералния резерв на СаЩ да налее още 1 трлн. USD в икономиката продължава да обезценява 
долара
▶

Пазарите в Азия  
се успокоиха
След еуфорията на по-
следните две сесии азиат-
ските индекси най-после 
се успокоиха. 

Сред малкото губещи из-
мерители бяха японският 
NIkkei 225, който се раз-
дели с 0.07% и достигна 
9684.81 пункта. Загубите 
бяха водени от компани-
ите за електроника, които 
продължават да страдат от 
силната йена.

При останалите азиатски 

индекси повишението бе-
ше минимално. В Австра-
лия S&P/ASX 200 добави 
0.1% до 4691.30 пункта 
благодарение на добрите 
данни за увеличението на 
заетостта в страната. 

В Хонконг Hang Seng 
се увеличи с 0.1% до  
22 884.32 пункта. Фон-
довите борси в Китай ос-
тават затворени за пети 
пореден ден заради наци-
онални празници.

Цветният 
метал 
добави 300 

USD към стойността 
си на последната 
борсова сесия. След 
неубедителното 
представяне на 
долара металите 
започват да 
привличат 
вниманието на 
инвеститорите

Цифра на деня

6.16
▶ процента се повиши цена-
та на нерафинираната 
захар и достигна 550 USD/т

Цената на руския петрол ще падне с 20 USD
През следващите три 
години петролът, добиван 
в Русия, може да поевтинее 
до 60 USD/б. Това прогно-
зира руският финансов 
министър Алексей Кудрин. 
По думите му не е изклю-
чено тази ниска цена да 
се задържи около половин 
година.

Според него настояща-
та цена на петрола не 
отговаря на реалното па-
зарно търсене. Той изрази 
мнение, че единственото, 
което държи петрола на 
нивата около 80 USD/б, 
са огромните финансови 
средства, които САЩ и ЕС 
изливат за стимулиране 
на икономиката, и именно 
тези пари се насочват към 
нефтените фючърси и 
вдигат цената им. Кудрин 
допълва, че в един момент 

централните банки ще 
престанат да печатат 
толкова пари и цената на 
петрола ще падне. Затова 
по неговите думи е добре 
страната да се опира на 
реални дългосрочни ори-
ентири.

В същото време Кудрин 
посочва, че понижение 
с 20 USD от сегашното 
ниво на петрола няма да 
е критично за бюджета на 
Русия. Тази цена ще бъде 
заложена при постигането 
на балансиран бюджет на 
Русия към 2015 г. Кудрин 
вече посочи, че една от 
най-реалистичните цени 
в краткосрочен план е 70 
USD/б.

Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg

Според финансовия министър на русия в момента 
цената на петрола е нереално висока
▶

НАЦИОНАЛНА ЕЛЕКТРИЧЕСКА КОМПАНИЯ ЕАД, с адрес на 
управление ул. „Триадица” 8, 1040 София, Република България, 
любезно ви информира, че открива процедура за предварите-
лен подбор на купувач/купувачи, с които да бъдат сключени 
договори за продажба на електрическа енергия за износ за 
Република Турция. 

Тръжната документация по процедурата е публикувана на 
интернет страницата на компанията www.nek.bg/Търгове.

СПЕЦИАЛИЗИРАН НАУЧЕН СЪВЕТ ПО АРХИТЕКТУРА ПРИ ВАК

Ви кани до присъствате на 26.10.2010 г. от 16:15 ч. в зала 316 на
Архитектурния факултет при УАСГ на:

ПУБЛИЧНА ЗАЩИТА
На дисертационния труд на архитект

ОЛИВЕР ПЕТРОСКИ от Република Македония
На тема: „Изследване на качествените характеристики на жилищната 

архитектура от нашето наследство и модерната жилищна архитектура и 
влиянието им върху качеството на обитаване”

За присъждане на образователната и научна степен
„ДОКТОР”

Научен ръководител:              доц.  д-р арх. Недялко Бончев
Официални рецензенти:        проф.д-р арх. Йордан Радев
                                                  доц.   д-р арх. Боряна Генова

Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg

Снимки bloomberg
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Дискусиите около 
евробюджет 2011 г. на-
караха анализатори да 
се запитат кои са най-
облагодетелствани и 
най-губещи държави 
членки на ЕС

В момент, в който всички 
правителства на държавите 
членки на Европейския съ-
юз затягат разходите по на-
ционалните си бюджети, се 
появиха гласове за орязване 
и на членските приноси към 
капитала на съюза. „Никой 
не може да разбере защо  и 
европейският бюджет не се 
подлага на същата дисци-
плина”, заяви британският 
министър на бизнеса Винс 
Кейбъл, цитиран от WSJ. 
Причината за изострените 
отгласи обаче не е само 
разклатената икономиче-
ска ситуация. В момен-
та се обсъжда ревизията 
на бюджет 2011 г., който 
ЕК се надява да закрепи 
чрез въвеждането на нови 
общоевропейски данъци 
и преструктурирането на 
системата за финансиране. 
Каквито и промени да се 
договорят обаче, те едва ли 
ще са революционни, тъй 
като бюджет 2011 г. е част 
от цялостната 7-годишна 
макрорамка, приключваща 
през 2013 г., смятат анали-
затори.

Предложения  
за реформа
Основната поправка в ев-
рохазната догодина беше 
предложена през август от 
еврокомисаря по бюджет-
ната политика Януш Ле-
вандовски. Проектът пред-
вижда преструктурирането 
на евробюджета, така че да 
разчита повече на собстве-
ни приходи (чрез данъци 
върху цялата общност), об-
лекчавайки по този начин 
бремето на националните 
вноски. Сред предложе-
нията за данъчно облагане 
спадат ставки върху финан-
совите транзакции, търго-
вията с въглеродни емисии 
и авиационните полети. В 
предложения за обсъждане 
проектобюджет 2011 г. 78% 
от финансирането идва от 
членските вноски на EU27 
- 111.9 млрд. EUR от це-
лия бюджет за 142.6 млрд. 
EUR. Вноските или „брут-
ният национален приход” 
(БНП) е единна ставка, на-
лагана върху БВП на стра-
ните членки. Останалите 
два приходни компонента 
са „традиционните собст-
вени ресурси” (средства, 
събирани от облагането на 
вносни стоки от страни из-
вън съюза) и постъпления 
от ДДС. За сравнение, за 
последните 10 години при-
ходите от БНП са скочили 
от 40% през 2000 до 76% 
пред 2010 г. 

Клубът  
на плащащите
Орязването на дела на БНП 
от евробюджета е стъпка, 
за която пледират повечето 
стари членки  начело с Гер-
мания и Великобритания. 
Това са две от традицион-
ните страни с най-голяма 

Европа, сметката, моля

г.). Срещу нея тя получава 
най-малко („загуба” от 5.85 
млрд. EUR за цялата изми-
нала 2009 г.). Идентично 
е положението и с втория 
най-доходоносен еврочлен 
Франция („загуба” от 5.20 
млрд. EUR през 2009 г.). В 
контраст твърдо зад запаз-
ване на статуквото застават 

най-облагодетелстваните 
през годините от настояща-
та система - Полша, Унга-
рия и Гърция. 

Опозиция
Коренно различно обаче е 
настроението към въвеж-
дането на нови данъци, 
което е една от ябълките 

от държавите е над 10% от 
общите национални при-
носи. За разлика от това 
нетната им „печалба” от 
еврочленството е отрица-
телна. Например Германия 
внася най-високата членска 
вноска (21 млрд. EUR в 
настоящия момент и 21.9 
млрд. EUR в бюджет 2011 

негативна разлика между 
привнесени средства и по-
лучени евросубсидии, т.е. 
тези, за които еврочленство-
то е по-скоро пасив, откол-
кото актив (виж инфогра-
фиката). Недоволството на 
Германия, Великобритания 
и другите големи страни е 
обяснимо. Делът на всяка 

на раздора в новия бю-
джет 2011 г. Великобри-
тания вече обяви, че при 
подобен развой ще наложи 
вето върху законопроекта. 
Аргументите на „опози-
цията” са, че данъчното 
облагане е политика, за ко-
ято трябва да са отговорни 
единствено правителства-
та на отделните държави. 
Притеснение поражда и 
новата Европейска служ-
ба на външните политики, 
чието финансиране все още 
не е изяснено. 

Къде отиват парите
Европейският бюджет не е 
твърде гъвкав, смятат анали-
затори. Огромен недостатък 
е структурната политика на 
съюза, целяща намаляване 
разликата между икономи-
ческото развитие на регио-
нално ниво. Слабото звено 
в двата финансови инстру-
мента (Кохезионен фонд и 
структурните фондове) е 
Кохезионният фонд, подпо-
магащ проекти по околната 
среда и транспортната ин-
фраструктура в слабо разви-
тите страни. За да има право 
на достъп до финансиране 
с до 85% от необходимите 
средства, националният БНП 
на глава от населението тряб-
ва да е по-нисък от 90% от 
средното за ЕС. От години 
средствата по този критерий 
се насочват към едни и същи 
държави. Към края на 2009 г. 
това са Чехия, Естония, Лат-
вия, Литва, Унгария, Малта, 
Полша, Португалия, Слове-
ния, Словакия, Румъния и 
България. На практика обаче 
по-богатите страни също по-
лучават пай от кохезионните 
средства, тъй като друг кри-
терий включва разполагане-
то с крайбрежна граница. Та-
ка освен субсидията от 23.7 
млн. EUR за поощряване на 
конкурентоспособността в 
богатата си югоизточна част 
Великобритания получава 
средства и за трансгранична 
взаимопомощ в по-изоста-
налия северозападен регион. 
Добре е, че богатите евроч-
ленки помагат на по-бедните 
си партньори, но трябва да се 
постигне взаимно споразу-
мение за спиране на собст-
веното им финансиране със 
същите средства. Проблемът 
е в Париж, Лондон и Сток-
холм, които продължават да 
си обменят пари, обяснява 
директорът на евроскептич-
ния мисловен тръст Open 
Europe. 

Въпрос на договаряне
Намаляването на национал-
ните приходи към европей-
ския бюджет е една от широ-
ко подкрепяната и обсъждана 
реформа във финансовия мо-
дел на съюза. Ако промяната 
се осъществи обаче, ЕС ще 
трябва да си осигури други 
достатъчно солидни постъ-
пления към общата хазна. 
Решението на ЕК засега е във 
въвеждането на нови единни 
европейски данъци. Мярка, 
която никога не е популярна, 
а още по-малко по време на 
криза. Затова и консенсусът 
по начина на финансиране, 
който общността трябва да 
приеме от догодина, все още 
изглежда далечен.

Марина Узунова

ПОЛША +6.42
ГЪРЦИЯ +3.20
УНГАРИЯ +2.75
БЕЛГИЯ +2.39
ПОРТУГАЛИЯ +2.20
ЧЕХИЯ +1.74
РУМЪНИЯ +1.73
ЛИТВА +1.51
ИСПАНИЯ +1.44
ЛЮКСЕМБУРГ +1.17
БЪЛГАРИЯ +0.64
ЕСТОНИЯ +0.59
СЛОВАКИЯ +0.57
ЛАТВИЯ +0.51
СЛОВЕНИЯ +0.25
ХОЛАНДИЯ +0.23
ИРЛАНДИЯ +0.02
МАЛТА +0.02
КИПЪР 0
ШВЕЦИЯ -0.04
АВСТРИЯ -0.34
ФИНЛАНДИЯ -0.49
ДАНИЯ -0.88
ВЕЛИКОБРИТАНИЯ -1.63
ИТАЛИЯ -4.54
ФРАНЦИЯ -5.20
ГЕРМАНИЯ -5.85

РАЗЛИКА МЕЖДУ ТОВА КОЙ КОЛКО Е ДАЛ И ПОЛУЧИЛ 
В ЕС ПРЕЗ ���� Г., В МЛРД. EUR

ИЗТОЧНИК: ЕВРОПЕЙСКА КОМИСИЯ
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Може би навсякъде вече сте 
прочели, че голямата тема на 
автомобилното изложение 
в Париж са електрическите 
автомобили и програмите 
на автокомпаниите за нама-
ляването на вредните еми-
сии. Това е само частично 
вярно. Защото голямата но-
вина в панаирните палати 
край Порт Версай през тази 
година се наричаше Lotus. 
Традиционната британска 
марка, спасена преди годи-
ни от фалита с помощта на 
малайзийските капитали на 
компанията Proton, предста-
ви с бляскаво шоу не един, а 
цели пет нови модела, които 
смята да реализира в след-
ващите три години. Lotus 
Esprit, Elan, Elise, Elite и 
Eterne обещават възраждане 
на спортния дух и появата 
на сериозна конкуренция за 
сегашните лидери Porsche и 
Lamborghini. Всеки един от 
моделите беше показан със 
спираща дъха демонстра-
ция, при която чаршафът 
над експоната беше вдиган 
от холивудските звезди Ми-
ки Рурк и Стивън Болдуин, 
манекенката Наоми Кембъл 
или китариста на Queen Да-
ни Мей.

Шоуелементи използваха 
и MINI, които анонсираха 
ангажимента си за следва-
щата година в световния 
рали шампионат, където ще 
се състезава пригоденият за 
целта MINI Countryman. 

Ревю
Парижкото автомобилно 
изложение е едно от трите 
основни експота в Европа 
заедно с Франкфурт и Же-
нева, където производите-
лите показват своите нови 
модели. През тази година на 
всеки щанд можеше да бъде 
забелязана премиерата на 
електрически модел, хибрид 
или поне представяне на 
двигатели с оптимизирани 
катализатори за намаляване 
на вредните емисии. Peugeot 
и Renault показаха своите 
напълно електрически коли, 
които ще влязат в продажба 
още от догодина. Президен-
тът на Renault Карлос Гон 
анонсира, че електроверсия-
та на модела Fluence няма да 
струва повече от дизеловата 
модификация, ще може да 
изминава с едно зареждане 
около 150 километра и това 
ще струва на потребителя 
едва 2 EUR. За целта френ-
ските производители имат 
и подкрепата на държавата 
в лицето на електрическата 

компания EDF. От 2011 г. във 
Франция ще бъде достъпна 
мрежа от 22 хиляди електро-
колонки, като през 2012-а те 
ще бъдат пет пъти повече. 
Достъпът до работещо реше-
ние за презареждане на бате-
рията е основният проблем 
пред навлизането на елек-
тромобилите по-бързо в еже-
дневието. Peugeot показаха 
своя iOn, произвеждан съв-
местно с Mitsubishi (i-Miev) 
и Citroen (C-Zero), който ще 
е в продажби във Франция 
още от декември. Освен с 
електрическите си премиери 
френските компании ще се 
опитат да разширят влияни-
ето си на пазара в луксозния 
сегмент с анонсирането на 
новите лимузини Peugeot 
508 и Renault Latitude. По-
явата на тези автомобили е 
крайно належаща, защото 
френският президент Ни-
кола Саркози се движи със 
спрения вече от производ-
ство Renault Vel Satis. 

Премиери
Сред другите вълнуващи 
премиери на автомобилния 
салон беше анонсът на новия 
малък Range Rover Evoque, 
който е създаден, за да се 
конкурира в набиращия по-
пулярност сегмент на малкия 
градски SUV (засега доми-
ниран категорично от BMW 
X1). BMW от своя страна 
показаха изцяло новия X3, 
който е по-голям и по-луксо-
зен. Приближаването му към 
модела Х5 е необходимо, за 
да не се канибализират про-
дажбите с по-малкия Х1. В 
Париж своя дебют направи 
и новата генерация на VW 
Passat. На външен вид това 
поколение на германската 
лимузина е дори по-скучно 
от предшественика си, но в 
интериора автомобилът ще 
ви грабне за сърцето с висо-
кокачествената си изработка 
и перфектната ергономия. 
Дебют в Париж имаше и 
спортната купе лимузина 
Audi A7 Sportback, която ще 
се опита да открадне от кли-
ентите на Porsche Panamera 
и Mercedes CLS. Парижкото 
шоу нямаше да бъде нищо 
без огромния брой красиви 
хостеси по щандовете, ка-
то най-очарователните по 
традиция бяха при италиан-
ските марки. Хубавите жени 
трябваше да скрият липсата 
на нови модели и да откроят 
естетическите качества на 
сегашните. Получи им се  
впрочем.

Александър Бойчев

Lotus възкръсна в Париж
Френското 
автоизложение 
показа електрически 
автомобили и 
луксозни лимузини

Mercedes CLS
Новата генерация на 
Mercedes CLS е една от най-
важните премиери на автоса-
лона в Париж. Изцяло новият 
модел е с променен дизайн и 
динамични качества. Техни-
ческата иновация са предните 
фарове, които използват за 
късите и дългите светлини 
LED лампи вместо крушки.

Ford Focus ST
Суперспортната версия на 
следващата генерация Ford 
Focus направи дебюта си 
в Париж. Моделът ще е в 
продажби от 2012 г. и ще 
е задвижван от двулитров 
турбомотор с мощност от 
250 конски сили. Освен нея 
в Париж Ford показа и трите 
версии на новия Focus, 
който за първи път ще се 
продава едновременно в 120 
държави по света.

Jaguar C-X 75
Една от големите изненади в 
Париж беше представянето 
на прототипа на суперспорт-
на кола от Jaguar. Алумини-
евото шаси е задвижвано от 
4 електродвигателя с по 195 
конски сили и две газови 
турбини с обща мощност 
от 188 коня. Ускорението 
до 100 км/ч е за 3.4 секунди 
при максимални 330 км/ч. 
Въглеродните окиси са едва 
28 грама на километър. Общ 
пробег - 110 километра с ед-
но зареждане на батериите.
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Louis Vuitton 
отчете над 50% 
ръст на печалбата  
За лукса криза явно 
няма. Бизнесът на френ-
ския моден гигант Louis 
Vuitton е във възход 
въпреки свитото све-
товно потребление. По 

време на парижката сед-
мица на модата стана 
ясно, че компанията, 
която е най-вече извест-
на с кожените си чанти 
и куфари, е реализирала 
53% ръст на печалбата 
си за първата половина 
на 2010 г. 
Louis Vuitton, която е 
част от групировката 

Възход

През последните години не-
благоприятните икономи-
чески условия в световен 
мащаб наложиха сериозна 
промяна в търсенето, съот-
ветно и предлагането на раз-
лични продукти. Компании 
и търговци започнаха бясна 
надпревара да предлагат про-
дуктите си по различен от 
установения преди кризата 
начин. Новите търговски 
правила важат в пълна сила 
и за света на модата, кой-

реагиращите търговци на 
модния пазар.

Нова колекция  
за две седмици
Hennes&Mauritz (или H&M) 
и Inditex, които притежават 
магазини като Zara, Massimo 
Dutti, Bershka и Pull and Bear, 
актуализират колекциите си 
непрекъснато. Темпът на ра-
бота в подобни компании 
позволява в рамките на две 
седмици дрехата да бъде 
„проектирана” в модното 
ателие, изработена в завод и 
накрая  изложена на щанда в 
магазина. „Скоростта, с която 
всяка колекция може да бъде 
пласирана към търговските 
вериги по цял свят, налага 
предлагането на все по-нови 
продукти и все по-често”, 
коментира изпълнителният 
директор на Cavalli Group 
Джанлука Брозети пред 
Bloomberg. Според Брозети 
единственият начин да отго-
ворят на конкуренцията на 
търговците на „бърза мода” е 
компаниите, които предлагат 
луксозни стоки, да иновират, 
за да привличат клиенти. 
Оказва се, че по-рядкото 
обновяване на предлагана-
та стока в скъпите бутици 
отблъсква платежоспособ-
ните клиенти. Цел на всяка 
популярна и луксозна марка 
е да задържи клиентите си, 
да ги кара да се връщат в 
магазина за новите продукти, 
единодушни са специалисти 
от модния бранш.

Реакцията  
на елитните марки
В отговор на очакванията на 
лоялните клиенти  компании 
като Cavalli, Chanel и Yves 
Saint Laurent започнаха да 

предлагат предварителни ко-
лекции и лимитирани серии 
на колекциите от облекла 
и аксесоари, които са във 
фокуса на пролетно-летните 
или есенно-зимните модни 
седмици в Ню Йорк, Лондон, 
Милано и Париж. Мениджъ-
рите на тези брандове са 
започнали да осъзнават, че 

Скъпите фешън 
брандове в 
яростна битка с 
масовите марки
Модните гиганти промениха начина си 
на работа и рязко увеличиха скоростта на 
производствения си цикъл

то през последните няколко 
седмици се беше съсредото-
чил в две от най-големите 
модни столици - Милано и 
Париж.

Подем на масовите 
марки
Абсолютна истина е, ако ня-
кой ви каже, че търговците 
на „бърза мода” (дрехи и ак-
сесоари, при които модата се 
сменя често) се вдъхновяват 
за колекциите си от видяното 
на подиумите през седмици-
те на модата в Париж, Ми-
лано, Лондон или Ню Йорк. 
Компании като шведската 
Hennes&Mauritz и испанска-
та Inditex, които притежават 
много брандове от различни 
ценови класове, стават все 
по-сериозна конкуренция на 
елитни дизайнерски марки. 
Заради все по-засилващото 
се влияние на тези марки 

Елина Пулчева  
еpulcheva@pari.bg

концепцията за разделяне на 
модата в два сезона е все по-
малко актуална. Редовната 
смяна на колекциите беше 
въведена като тенденция 
специално от марката Zara, 
категорични са експерти. Ис-
панският бранд свикна сво-
ите клиенти да виждат нови 
артикули много по-често от 

от среден клас се стигна 
дотам, че производителят 
на луксозни стоки Cavalli 
Group призна, че силно ги 
притиска конкуренцията на 
по-евтините дрехи и бързо 

"Ив Сен Лоран", Париж▶

"Емануел Унгаро”, Париж▶

Колекцията на „Гучи” показа как трябва да изглежда                                  жената, която обича 
лукса                                                                 Снимки ReuteRs

▶
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Гучи избра  
скъпи материали 
и кожа    
“Седмицата на модата в 
Милано стартира с дефиле 
на Гучи. Колекцията за се-
зона пролет - лято 2011 по-
каза как трябва да изглежда 
модерната жена, обичаща 

лукса. Колекцията беше 
адресирана към силните 
жени, които не са склонни 
към компромиси. Дизай-
нерът на марката Фрида 
Джанини беше акцентирала 
върху скъпите материали, 
подчертани аксесоари и 
ръчно обработената кожа. 
Поли, прихванати високо 
в кръста, в тюркоазено и 

пурпурно, придружени 
от блузи в геометрични 
кройки, показаха силната 
и уверена модерна жена.
Колекциите, показани в 
Милано, демонстрираха 
желание за бягство от скуч-
ния и монотонен живот в 
града и най-вече от широко 
тиражираната икономиче-
ска криза, която несъмнено 

е засегнала и света на мод-
ните диктатори. В колекци-
ята на „Прада” преоблада-
ваха оранжево, виолетово, 
зелено и кралско синьо. 
С работата си за „Фенди” 
Карл Лагерфелд също беше 
заложил на облекла в ярки 
цветове. Вниманието на 
гостите беше привлечено от 
новата щампа - „капучино”. 

Милано
LVMH, е взела решение 
да открие нова работил-
ница в южната част на 
Франция, за да успее 
да покрие поръчките за 
продукти от популярна-
та марка. От компанията 
си обясняват истерията 
по техните продукти със 
засиленото потребление 
от Китай.

Веднага след като завърши 
модната седмица в Мила-
но, френската столица пое 
хиляди гости, любители 
на известни и не толко-
ва популярни дизайнери. 
Общо 91 дефилета бяха 
планирани за Парижката 
седмица на модата. Едни 
от най-чаканите колекции 
бяха на марките „Селин”, 
„Балмен”, „Баленсиага” и 
„Живанши”. В първия ден 
по традиция беше даден 
шанс на млади дизайнери 
да покажат творенията си. 

От „Селин” бяха акцен-
тирали върху строгата еле-
гантност, връщайки модата 
на традиционните шалове. 
Модна къща „Диор” пък 
представи образа на же-
ната, влюбена в тропиче-
ските цветя и вдъхновена 
от мекотата на коприната и 
шифона.

Модните експерти очак-
ваха с нетърпение първото 
ревю на британеца Джайлс 
Дийкън за бранда „Емануел 
Унгаро”. Ревютата на мар-
ката са успели да  възкресят 
компанията според експер-

ти. На младия дизайнер 
бяха възложени големи на-
дежди за възраждането на 
модната къща след оттегля-
нето на нейния основател 
през 2004 г. 

Секси облеклото, което 
разкрива повече плът, беше 
акцент в ревютата на „Ив 
Сен Лоран”. Блузите са с го-
леми ръкави и малки декол-
тета, които са подкъсени на 
гърба, за да се вижда повечко 
плът. В колекцията непрес-
танно се редуваха прозрачни 
и непрозрачни материи. 

Португалският дизайнер 
Фелипе Оливейра Бап-
тиста  също беше избрал 
стратегията на прозрачните 
материи, които дават усе-
щане за голота без никакво 
разголване. Материите са 
толкова ефирни до степен, 
в която по-скоро демонс-
трират тялото, отколкото 
да го показват. В цветовата 
гама преобладават бледите 
нюанси на бежово, бяло и 
млечнокафяво.

На ефирните рокли с бу-
хнали ръкави беше заложи-
ла и марката „Нина Ричи”. 

Париж

Прозрачни и ефирни 
материи, разкриващи 
повече плът

два пъти в годината, както 
беше прието доскоро.

Два пъти  
в седмицата
Inditex, която е най-големият 
търговец на облекло в света, 
излага нови модели в своите 
магазини два пъти седмич-
но. H&M пък продава сака 

за 29.95 USD. Шведската 
компания може да скицира, 
произвежда и продава нови 
дрехи в рамките на три сед-
мици, твърдят експерти от 
модния бранш.

Разбира се, като всички 
други и търговците на „бър-
за мода” понякога допус-
кат грешки. Продажбите на 
H&M през август се уве-
личиха с 14%, което беше 
най-бързият темп на растеж 
през последните две години. 
Въпреки това печалбата за 
третото тримесечие се оказа 
под очакванията - усилията 
на шведската компания да 
вдигне продажбите си се 
отразиха на нормата й на 
печалба.

Започнала  
промяна
Компаниите, предлагащи 
луксозни дрехи, трябва да 
подобрят своята логисти-
ка, за да реагират по-бързо 
на промените в моделите 
на потребление, уточняват 
от британската компания 
за луксозни стоки Burberry 
Group. Марката  вече е орга-
низирала работата си така, 
че е в състояние да обновява 
колекциите си всеки месец. 
През април Burberry въведе 
лимитирана серия облекла 
и аксесоари, които излязоха 
от ателието на дизайнерите 
до магазина буквално за три 
месеца.

Дори да започнат да обно-
вяват колекциите си всеки 
месец, известните дизайнер-
ски марки няма да рискуват 
с ежемесечни ревюта. Най-
малкото защото подобно 
представяне е свързано с 
огромни разходи.

Сезон по-малко
Производителят на бутико-
вите чанти, шалове, обувки, 
кожени изделия, очила, ча-

совници и аромати с един 
от най-известните десени в 
света позволява на своите 
клиенти да поръчат продукти 
онлайн по време на ревюта. 
„Това е динамичен бизнес”, 
казва изпълнителният ди-
ректор на Burberry Анджела 
Арендс. Голяма част от про-
дажбите на луксозни стоки 
се покачват най-бързо на 
пазарите в Азия и Латинска 
Америка, уточнява тя. Затова 
там трябва да се предлагат 
линии, които са подходящи 
за всеки сезон.

Пазари
По време на модните сед-
мици в Европа стана ясно и 
друго - компаниите, предла-
гащи луксозни стоки, регис-
трират все по-голям интерес 
от развиващите се пазари. 
Прогнозите на експерти са 
до 2020 г. около 60% от све-
товните продажби на скъ-
пи дрехи и аксесоари да се 
реализират на пазари като 
Бразилия и Китай. Докато 
през миналата година този 
дял е бил 40%.

Елина Пулчева

Рокли, разкриващи повече плът, предложи марката „Ив Сен Лоран” на модния 
подиум в Париж
▶
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 „Ели Сааб”▶

 Едно от най-чаканите ревюта в Париж - "Еману-
ел Унгаро". Младият дизайнер на марката Джайлс 
Дийкън е избрал дантела, за да създаде облеклото, 
напомнящо онова, с което се прочу модната марка

▶
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Още от времето на Шек-
спир хората знаят, че це-
лият свят е сцена, а те 
- актьорите на нея. За хо-
ландския историк Йохан 
Хьойзинха пък самата кул-
тура се разгръща и като иг-
ра. Това усещане за живот 
на границата между сери-
озното и комичното е запе-
чатано в древните понятия, 
които обхващат човешката, 
животинската и природ-
ната игра - от гръцкото 
„агон”, през индийското 
„кридати” до китайското 
„ченг” и японското „асо-
бу”. Днес ситуацията е по-
различна. Играещите хора 
са специалисти (професи-
онални актьори), а местата 
за представления - ясно 
обособени пространства 
(театрални сцени). Ако все 
пак ролята на зрител не ти 
е достатъчна и искаш да 
надникнеш и зад завесата, 
актьорските школи за лю-
бители театрали са добра 
възможност за припомняне 
на онова състояние, при 
което играта отключва жи-
вота и животът - играта.

Театърът в мен
По-специфичното при ак-
тьорските школи за въз-
растни е именно това, 
че не са целенасочено 
обучение по театрално 
майсторство, а занимание 
с хора, за които театърът 
е хоби, споделя изпъл-
нителният директор на 
продуцентска компания 
МОНТФИЗ Николай Не-
деков. Няма ограничение 
за това кой може да се 
запише. Имаме курсисти 
на възраст от 26 до 50 
години и нагоре, обяснява 
Недеков. Обикновено то-
ва са хора, които вече са 
се реализирали в дадена 
сфера и в един момент са 
почувствали тази нужда 
от себеизразяване. На-
пример сред учениците 

Игри за 
професионалисти
Любителските актьорски школи са добър начин за 
подобряване на комуникативността, опознаване на 
себе си и освобождаване от стреса

Правоговор 
Упражнение  
за добра дикция

Подобряването на кому-
никативните умения 
засяга не просто отворе-
ността към нови срещи 
и запознанства, но и усъ-
вършенстване на чисто 
физическо ниво, споде-
ля Николай Недеков от 
МОНТФИЗ. 

Става въпрос за техни-
ки на говора - подобряване 
на артикулацията, дикци-
ята и ясното извличане 
на всички звуци. 

Едно от най-често дава-
ните вокални упражнения, 

▶

▶

▶

което се използва и от 
професионалните актьо-
ри, е работата с коркова 
тапа. 

Всекидневно в про-
дължение на 15 минути 
курсистите трябва да 
изказват текстове, но 
с поставена между зъби-

▶

те коркова тапа, дебе-
ла 1 см. По този начин 
се усъвършенстват 
самото звукоизвлича-
не и правоговорът. А 
това са комуникативни 
умения, на които малко 
компании обръщат вни-
мание. 

Марина Узунова
marina.uzunova@pari.bg

в школите на МОНТФИЗ 
са представители на по-
отворени и „общителни” 
професии като PR-и, жур-
налисти, учители, банко-
ви служители, но също 
по-вглъбени поприща 
като архитекти или пък 
икономисти. Какво ка-
ра един финансист или 
банкер да се захване с 
театър? На първо място 
това е възможността да 
развие един прекрасен 
начин на себеизразяване, 
категорични са препода-
вателите. С други думи, 
умението да се чувства 
комфортно в собствената 
си кожа, но и да знае как 
да влезе в чужда. Актьор-
ските школи възпитават в 
образно творческо мисле-
не, носят друга стратегия 
за общуване, добро телес-
но здраве и хармонизация 
на психиката, усещане 
за пълнота, разбраност 
и необходимост при сре-
щата с публиката, обяс-
нява председателят на 
клуб Theatredreams доц. 
д-р Александър Илиев. 
В крайна сметка целта е 
хората да се освободят в 
комуникацията, работата 
и ежедневието си. А често 
това носи със себе си и 
по-добре представяне на 
работното място. Напри-
мер  имахме един млад 
банков служител, който 
сподели, че благодарение 
на школата сделките му 
са се увеличили, тъй като 
е комуникирал по-свобод-
но, спомня си Недеков. 

Работа в екип
Освен на освобождаване 
в общуването актьорското 
майсторство приучава и 
на сплотена екипна рабо-
та. Театърът е екипно из-
куство, което не е толкова 
просто, колкото изглежда, 
обяснява опита си Неде-
ков. При него всичко се 
прави в група и трябва да 
разчиташ на другия - ако 
единият липсва, всичко се 
проваля. Затова първият 
етап от обученията по кла-
сическо актьорско май-
сторство е сформирането 
на група - не повече от 18 
курсисти. Но има и други 
форми на преподаване. 
При обученията например 
в Theatredreams, където се 
изучават по-нетрадици-
онни театрални техники, 
подходът е индивидуален 
- уъркшопите може да са 
персонални или групови. 
Човекът по презумпция 
е вселена, в която се про-
никва само с любов, спо-
деля Александър Илиев. 
Затова се подхожда към 
конкретната потребност 
на човека. Целта е 120% 
приложимост в живота 
- поради това се решават 
реални проблеми на кур-
систите. 

Условия
Реквизитът при започване 
на обучение по актьорско 
майсторство изобщо не 
е особен. В началото се 
изисква работно облекло, 
тъй като театърът е теж-
ка, трудна и обикновено 
мръсна професия, обяс-
нява Недеков. Това може 
да е анцуг или свободни 
дънки - важното е дре-
хата да не притеснява, 
тъй като се кляка, сяда и 
ляга по пода, става. Обув-
ките също трябва да са 
удобни - без токчета или 
високи платформи. При 
работата с по-специфич-

ни костюми и маски пък 
(например средновеков-
ни или ренесансови) те 
се осигуряват от запаса 
на школата. Заплащането 
варира, но е сравнител-
но достъпно. Месечната 
такса на МОНТФИЗ е 85 
лв. за 16 астрономиче-
ски часа на седмица. При 
Theatredreams се движи 
около 10 лв. (при групите) 
или 20 лв. (индивидуално) 
на час. Конкретната стой-
ност обаче подлежи на 
договаряне спрямо обема 
на работа според нуждите 
на курсиста, големината 
на групите и условията 
на залите, избрани от обу-
чаемите. Така може да 
преминете курс, който е 
по-фокусиран за месец, а 
може да се запишете и на 
цялостно обучение, про-
дължаващо 2 години и по-
ловина. Решението зависи 
от това какво търсите.

Две лица
В крайна сметка, ако сте 
любители на театралното 
изкуство, няма нужда да 
се ограничавате до зри-
телското място. „Аматьор-
ските” актьорски школи са 
страхотна възможност не 
просто да се „пробвате” 
на сцената, но и да се обо-
гатите с качества, ценни 
за цял живот. И ако когато 
завършите, се запитате 
- а сега накъде, според 
Недеков алтернативите 
са две. Да кандидатствате 
в някой професионален 
театър или да продължите 
да общувате с изкуството 
като един по-взискателен 
зрител. Защото основната 
цел на школите е да из-
гражда именно внимател-
ни зрители. Хубавото е, че 
има и „странични” ефекти 
- като по-добра комуни-
кативност, забавление и 
разтоварване от стреса.

Марина Узунова

 Любителските актьорски школи изграждат нов начин на себеизразяване,  
зареждат с енергия и освобождават от стреса
▶

 Хората, посещаващи театралните школи за                                          любители, са от различни професии - от PR, журналисти и банкови служители 
до архитекти и икономисти
▶
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Степени на актьорско 
майсторство
Преди сам да започне 
да вярва на изпълне-
нието си, курсистът 
трябва да премине 
няколко нива на обу-
чение
За да се преодолее естест-
веното притеснение, всяко 
обучение започва с въвеж-
дащи техники за опознава-
не на себе си. 

1На първо ниво не 
се работи с текст, а с 
етюди. Етюдът е най-

кратката театрална форма, 
при която курсистите сами 
създават обстоятелства по 
зададена тема и измислят на-
чини за преодоляването им. 
Възможна тема е  например 
работа с въображаеми пред-
мети - да се изваят от въобра-
жаема глина предмети, които 
след това да се използват така 
изразително, че публиката 
да ги познае. Тук се използ-
ват още социални ролеви 
игри, техники за включване 
на фантазията, техники по 
правоговор и звукоизвличане 
и обучение по пластика. Цел-
та е човек да овладее себе си. 
Най-срещаното явление при 
начинаещите е да не знаят 
къде да сложат ръцете си 
или да се чувстват глупаво 
на сцена. Това се преодоля-
ва именно през първите 4 
месеца, обяснява Николай 
Недеков от МОНТФИЗ. 

Някои интересни театрални курсове
Курсистът сам избира 
дали да играе „театър 
на Средновековието”, 
или да използва „тех-
никата на карнавала” 

Техниката е родена на ули-
цата и оттам започват за-
нятията. Първо се избират 
костюм, амплоа и номер. 
После за час се подготвя 
скеч. Накрая се излиза на 
улицата, където се изне-
надват минувачите. След 
въвеждащата игра се обога-
тява палитрата на уменията 
с обучение по жонглиране, 
акробатика, илюзии, танци, 

пантомима, пеене, кукли 
и др. Отделя се особено 
внимание на маската и кос-
тюма. Курсистът разбира 
къде, кога, какво и как мо-
же да играе на улицата; 
какви разрешителни са му 
необходими и откъде да се 
сдобие с тях. Оттам нататък 
забавлява милионите град-
ски жители.

„Комедия дел’Арте”
Ренесансовият театър на 
маските се изучава в три 
направления. Започва се 
със стандартните маски 
- Арлекино, Коломбина, 
Панталоне, Дзанни и др. 

Учат се движенията им, 
гласовите им характерис-
тики, стандартни комич-
ни ситуации (лацци). На 
второ място се измислят и 
разиграват сценарии. Ос-
новен принцип тук е изне-
надата. Просто „Комедия 
дел’Арте” е анимационен 
филм на живо. Третият 
етап е игра на улица, пло-
щад и стандартна сцена. 
Тези спектакли са един вид 
хепънинг. Джаз за актьори 
и публика. 

„Театър на здравето”
Преподават се най-древ-
ните традиционни оздра-

вителни техники, които са 
част от театралните систе-
ми на Изтока. Обучаемите 
не само разтягат, концен-
трират и оздравяват тялото 
си, но и изпращат послания 
чрез научените техники. 
Малките форми, играни 
повече като демонстрации, 
дават кураж на любители-
те, че правят нещо значимо 
и за другите. Публичност-
та и аплаузите им носят 
удовлетворение. А засне-
мането и обсъждането на 
демонстрациите им дават 
възможност да се видят 
отстрани и сами да бъдат 
педагози на себе си.

„Техника на маската”
В този курс всеки може да 
открие различните аспекти 
на своята психика. Страхът 
от срещата с публиката от-
пада, защото зад паравана 
на маската всеки е ано-
нимен. Три са основните 
техники за носене и игра 
с маска: отвъртане крано-
вете на тялото и израз на 
енергията, която маската 
освобождава; поставяне 
на маската на друго място 
от тялото и изразяване с 
тази част като с второ лице; 
контрамаска - човек, който 
с маска е един, а без нея 
е друг. 

„Куклен театър  
и театър  
на сенките”
Започва се от технологията. 
Всеки сам изработва кукли-
те, с които играе. Научава 
се как може да ги оживи, 
да им даде поглед, характер 
и отношение. След това се 
разказват приказки с тях 
- страшни, смешни, фи-
лософски и фантастични. 
В крайна сметка  зад вся-
ка „куклена минута” стои 
един час търсения и репе-
тиции.

Разказвач  
доц. д-р Александър Илиев  

от Theatredreams

 Театърът е екипно изкуство, което учи как да 
разчиташ на другия  Снимка калоян Петров

▶

2При второто ниво 
вече се работи с мо-
нолози и откъси от 

пиеси. Докато при първото 
курсистът се научава как да 
разчита само на себе си, тук 
това вече не е достатъчно. 
Появяват се диалогът и кон-
фликтът с другия.

3 На трето и четвър-
то ниво се репетират 
едноактни пиеси и 

сериозни драматургични 
произведения. Например 
последният текст, който ра-

ботихме с възрастни, беше 
„Оскар и розовата дама” на 
Ерик-Еманюел Шмит, а та-
зи година е „Пухеният” на 
Мартин МакДона, споделя 
Недеков. Организират се и 
посещения на театрални 
постановки и последващ 
анализ. Ако се захванете 
сериозно и решите да из-
карате целия курс (общо 
4 нива), то това ще ви 
отнеме общо 23 месеца, 
обяснява структурата на 
обучението в МОНТФИЗ 
Недеков. 

 При театъра на сенките се разказват всякакви приказки - страшни, смешни, 
философски или фантастични 
▶

 Хората, посещаващи театралните школи за                                          любители, са от различни професии - от PR, журналисти и банкови служители 
до архитекти и икономисти
▶
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Лейди Гага и Бионсе влязоха в десетката 
на 100-те най-влиятелни жени в света

Шоузвездите Лейди Гага и 
Бионсе заеха съответно 7-о 
и 9-о място в тазгодишната 
класация на сп. Forbes за 
стоте най-влиятелни жени 
в света. За първи път от 
основаването на класацията 
през 2004 г. насам сериозни-
ят политико-корпоративен 
привкус беше подсладен с 
музикални съставки.

За челната позиция особе-
на изненада няма. Мишел 
Обама, първата дама на 
САЩ, подплатява основ-
ната роля на съпруга си да 
задава посока на глобалната 
политика.

“Разнообразието от ли-
дери не е просто социална 
отговорност, а бизнес им-
ператив”, обобщи главният 
изпълнителен директор на 
Kraft Foods Ирене Розен-
фелд, която се изкачи с 4 
места в сравнение с 2009 г. 
до 2-ро място. 

рокади към пъстра 
десетка
Освен разнообразна тазго-
дишната класация се ока-

за и доста разтърсваща за 
челната десетка. Желязната 
лейди на Германия Ангела 
Меркел най-после освободи 
първото място, което оку-
пираше в продължение на 
4 години. 

Седем от миналогодиш-
ните лидери - най-вече 
представители на корпора-
тивния свят, са изместени 
от популярни лица от ме-
дийното пространство (виж 
карето).

Завръщането на Опра 
Уинфри в Топ 10, където за 
последно беше през 2005 
г., е резултат от програмни 
промени в телевизионното 
й шоу. Водещата вече под-
готвя и пускането на собст-
вен канал Oprah Winfrey 
Network.  

Набиращата популярност 
както на екрана, така и в 
социалните мрежи Twitter и 
Facebook Елън ДеДженерис 
пък е втората медийна лич-
ност в челното подрежда-
не. Водещата на сатирично 
токшоу е “женена” за ак-
трисата от “Али Макбийл” 

Изпаднали
от Топ 10

Шийла Беър, директор на 
Федералната корпорация 
за застраховане на влого-
вете на САЩ

Синтия Карол, гл. 
изп. директор на Anglo 
American

▶

▶

Хо Чинг, гл. изп. дирек-
тор на Temasek

Елен Кулман, гл. изп. 
директор на DuPont

Анджела Брейли, гл. изп. 
директор на Wellpoint

Ан Ловержон, гл. изп. 
директор на Avera

Лин Елзенханс, гл. изп. 
директор на Sunoco

▶

▶

▶

▶

▶

Порша де Роси. 
Любопитна е появата на 

шефката на втората по го-
лемина австралийска банка 
Westpac Гейл Кели. Тя стана 
известна през изминала-
та година с драстичното 
увеличение на лихвите по 
банкови кредити, а според 
Forbes всяка нейна изява 
по медиите предизвиква 
“национален протест”. 

Завръщането на 
дивите
Влиянието на двете певици 
Лейди Гага и Бионсе не е 
случайно. Първата внесе 
свежест и смелост в попму-
зиката и въобще в попкул-
турата със зрелищна визия 
и натрапчиви текстове. Тя е 
открит защитник на ЛГБТ 
правата.

Дизайнер на специално 
изработените екстравагант-
ни тоалети на Лейди Гага 
беше починалият в нача-
лото на годината Алексан-
дър Маккуин - гуруто на 
“шокиращата кройка” зад 
ПР облика на Дейвид Бауи, 
Бьорк, Кейт Мос и Сара 
Джесика Паркър, но и на  
Михаил Горбачов и принц 
Чарлс. 

При Бионсе проработи 
бизнес подходът. Освен му-
зикалните успехи (118 млн. 
продадени албума) кариера-
та й включва 7 филма, мно-
жество рекламни участия и 
собствена линия парфюми 
(Heat). Едновременният им 
щурм на Топ 10 е обясним 
предвид скорошното им 
партньорство около сингъ-
ла Telephone.

Гореща кръв
Подреждането на останали-
те 90 силни жени очертава 
тенденция за глобализация 
на дамското влияние. Лубна 
ал Касими (70-о място) е 
първата жена, проправила 
си път до управлението 

Топ 10 
най�влиятелните жени в света през ���� г. 

1. Мишел Обама,
първа дама на САЩ

2. Ирене Розенфелд,
главен изп. директор на Kraft Foods �� � през ���� г.�

3. Опра Уинфри,
телевизионна водеща

4. Ангела Меркел,
канцлер на Германия �� � през ���� г.�

5. Хилари Клинтън,
държавен секретар на САЩ

6. Индра Нуи,
главен изп. директор на PepsiCo �� � през ���� г.�

7. Лейди Гага,
певица и пърформанс артист

8. Гейл Кели,
главен изп. директор на Westpac

9. Бионсе Ноулс,
певица и моден дизайнер

10. Елън ДеДженерис,
телевизионна водеща

Източник: Forbes

на Обединените арабски 
емирства като министър на 
икономиката. Кралицата на 
Йордания Рания ал Абдула 
(76-а позиция) е втората 
влиятелна представителка 
от Близкия изток.

В Латинска Америка 
дамите традиционно са с 
твърд характер. В Топ 100 
попаднаха първата жена 
президент на Аржентина 
Кристина Фернандес (68), 
държавният глава на Коста 
Рика Лаура Чинчила (83) и 
Дилма Русеф (95), канди-
дат-президент на Бразилия, 
чийто баща е българин. 

независимост
Тазгодишната класация 
заявява категорично, че 
най-влиятелните жени са 
не само съпругите на най-
влиятелните мъже. Все по-
нагоре настъпват “незави-
сими” кандидати както от 
политическото, така и от 
корпоративното, медийното 
и културното пространство. 

Първата дама на 
САЩ Мишел Обама 
оглави класацията на 
списание Forbes 

И то навсякъде по света.
Цялата класация можете 

да видите на www.forbes.
com/wealth/power-women/
list.

марина Узунова

 Лубна ал Касими (70-о 
място) е първата жена, 
проправила си път до 
управлението на обеди-
нените арабски емир-
ства като министър на 
икономиката

СнимКА bloomberg

▶

 мишел обама  СнимКА reuTerS▶

Лейди Гага внесе свежест и смелост в попмузиката 
и попкултурата и е защитник на правата на хомо-
сексуалните  СнимКА reuTerS

▶
освен музикалните успехи кариерата на бионсе ноулс включва 7 филма, множе-

ство рекламни участия и собствена линия парфюми  СнимКА bloomberg

▶
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